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SLOVO STAROSTY
Vážení spoluobčané, milí Boja-
novčáci,

za oknem se objevily první sně-
hové vločky, výzdoba zdobí naše 
domovy a všudypřítomný ruch 
a tóny koled znamenají, že se blíží 
Vánoce a konec roku. S ním při-
chází i vánoční vydání Zpravodaje 
naší obce, ve kterém mám tu čest 
se vám představit jako nově zvo-
lený starosta obce. Rád bych se 
zde zmínil o některých důležitých 
událostech, které nás v letošním 
roce potkaly, a také o tom, na čem 
nyní pracujeme nebo pracovat 
chceme. 

Rok 2022 byl plný zvratů, změn 
a významných událostí, z nichž 
ty nejvážnější, jako konflikt na 
Ukrajině a s tím spojená inflace 
a ceny energií, budou na naše 
životy dopadat ještě dlouhý čas. 
Jednou z podstatných změn pro 
naši obec byly i letošní podzimní 
volby do Senátu Parlamentu České 
republiky a do Zastupitelstva obce. 
Letošními volbami se složení členů 
Zastupitelstva obce nijak zásadně 
nezměnilo. Vaší volbou se obmě-
nila necelá třetina Zastupitelstva. 
Mnohem výrazněji změny v naší 
obci ovlivnily druhé z voleb, tedy ty 
senátní. Jak jistě víte, senátorkou 
za náš volební obvod byla zvolena 
bývalá starostka Ing. Eva Raj-
chmanová, a jak bylo z její strany 
dopředu avizováno, rozhodla se 
naplno věnovat práci v Senátu 
a o uvolněnou funkci ve vedení naší 
obce se neucházet.

Dne 23. října se po podzimních 
volbách konalo ustavující zasedání 
Zastupitelstva obce, na kterém 
jsem byl nově zvolen do funkce 
starosty obce. V nové funkci 
jsem připraven zúročit zkušenosti 
získané po osmi letech ve funkci 

místostarosty a pracovat s plným 
nasazením, jak je u mě zvykem. 
Novým místostarostou obce byl 
zvolen Ing. Milan Salajka, který 
byl v minulém volebním období 
členem Rady obce. Díky získaným 
zkušenostem z Rady přešel do 
nové funkce plynule a s nasaze-
ním, s jakým byl zvyklý pracovat 
u Policie ČR, kde působil jako vy-
šetřovatel. Společně tedy povede-
me naši obec následující čtyři roky 
a jsem přesvědčen, že i s nově 
zvolenými zastupiteli budeme tvo-
řit dobrý tým, který povede naši 
obec kupředu a ve prospěch vás, 
občanů naší obce. Přeji vám tedy, 
abyste byli s prací vámi zvolených 
zastupitelů spokojeni, a budete-li 
mít potřebu cokoliv připomínkovat 
nebo řešit, můžete se s důvěrou 
obrátit na kohokoliv z nás. Rád 
bych tímto kolegyni Evě Rajchma-
nové ještě jednou poblahopřál 
k volebnímu úspěchu a přeji, ať 
se jí v práci senátorky daří stejně 
úspěšně jako předchozích 20 let 
ve vedení obce. Jsem také rád, že 
se senátorský post po 18 letech 
vrátil do naší obce. Vyjádřit chci 
rovněž svoje osobní poděkování 
za trpělivost a velmi dobrou spo-

lupráci při vedení obce v před-
chozích dvou volebních obdobích. 
Poděkovat chci i všem minulým 
zastupitelům, kteří se rozhodli v le-
tošních volbách už nekandidovat, 
za jejich ochotu, obětavost a práci 
pro naši obec. Všem patří velké 
díky! Nově zvoleným zastupitelům 
přeji, ať se jim práce pro veřejné 
blaho líbí a naplní jejich očekávání, 
se kterým kandidovali ve volbách.  

Díky zmíněným zkušenostem 
a minimální obměně v Zastupitel-
stvu jsme mohli téměř bez prodlení 
navázat na práci předchozího 
Zastupitelstva a začít hned pra-
covat. Na první řádné schůzi jsme 
mimo jiné důležité body schválili 
plán investic (důležitý podklad pro 
tvorbu rozpočtu obce na další rok), 
které bychom chtěli v příštím roce, 
nebo výhledově v dalších letech, 
uskutečnit. Na některých z nich 
už pracujeme. První větší připrave-
nou akcí je rekonstrukce povrchu 
komunikace části ulice Vinařská 
v lokalitě „Pod Búdama“, která je 
financována z dotace na přeshra-
niční spolupráci. Jedná se o část 
ve směru od místa zvaného „Pod 
Ořechy“ do ulice Pod Čaganovem. 
Stavba by se měla rozběhnout za-

Vteřina v životě člověka neznamená téměř nic. Z vteřin jsou však minuty, z minut hodiny, 
z hodin pak dny, z dnů měsíce a z měsíců roky, čas. Neúprosně, ale spravedlivě plyne nám 
všem stejně. A tak i advent se chýlí ke svému konci a po vteřinách nám ubývají poslední dny 
tohoto roku. Než obrátíme poslední list kalendáře a rok 2022 se stane minulostí, čekají na nás 
nejkrásnější svátky v roce. Svátky naděje a radosti z Kristova narození, očekávání a splněných 
přání, Vánoce. Dnešní svět a marketing obchodníků nám je hlasitě a okázale připomínají 
dlouho dopředu. Pro někoho tak ztratily svůj význam a znamenají spíše stres z toho, čím 
obdarovat své blízké, kolik a jakého napéct cukroví, precizně uklidit nebo dokonale připravit 
slavnostní tabuli kvůli fotce na Instagram. Ty pravé Vánoce však přicházejí do našich 
domovů bez zaklepání, tiše a nenápadně.  A tomu, kdo jim otevře, nabízejí mnohem cennější 
dary, které nenajdeme pod stromečkem. Přináší hodnoty zdánlivě běžné, ale o to vzácnější. 
Hovoří o podstatě a smyslu existence společenství a jsou uznáním toho, co je v našem životě 
cenné a důležité. Právě o Vánocích si více než jindy uvědomujeme, co pro nás znamená 
rodina, zdraví, přátelství lidí kolem nás, upřímné slovo, úsměv nebo pomoc druhých. 

Jménem vedení obce, radních, zastupitelů, zaměstnanců obecního úřadu a jménem svým 
všem přeji klidné prožití zbytku doby adventní, pokojné a požehnané Vánoce v radosti 
z Kristova narození. Přeji bohatou nadílku pod stromečkem, ale hlavně ty vzácné dary – 
radost, lásku, štědrost, dobré vztahy, a svátky prožité s pokojem v srdci a v blízkosti vašich 
nejbližších. Zkrátka takové Vánoce, jaké si je přejete. Nezapomeňme umět takové dary nejen 
přijímat, ale také umět využít každou vteřinu, protože i z vteřiny je rok nebo věčnost.

Do nového roku 2023 Vám přeji hlavně pevné zdraví, optimismus, spokojenost, porozumění 
a mnoho osobních i pracovních úspěchů. Nechť je pro nás všechny nadcházející rok rokem 
šťastným a požehnaným a naše obec ať je nadále naším domovem a místem, kde se dobře 
žije.

Tomáš Makudera



Ustavující zasedání Zastupitelstva obce
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všechny investiční akce je rozpo-
čet naplánován se schodkem ve 
výši 22 mil. Kč. Ze zkušenosti 
z minulých let však vím, že se 
všechny akce realizovat nepodaří, 
protože mnohé z nich jsou závislé 
na získání dotací a také získání 
potřebných povolení pro stavbu, 
což je dnes náročný úkol a dlouhý 
proces.

Nejednáme však jen o výstavbě 
a opravách. Po ustavující schůzi 
bylo jedním z prvních témat změna 
provozovatele zubní ordinace na 
zdravotním středisku. O této zále-
žitosti jsme se podrobněji zmiňovali 
v podzimním vydání zpravodaje. 
Nechci se zde tedy dlouze rozepi-
sovat o tom, co zaznělo, protože 
obsáhlé informace je možné najít 
v minulém čísle Zpravodaje obec-
ního úřadu, ale spousta z vás se na 
tuto změnu ptá, tak se chci alespoň 
okrajově zmínit a odpovědět na nej-
častější dotazy. Stávající lékařka 
má uzavřenou smlouvu na provoz 
zubní ordinace do konce tohoto 
roku. Pokud zde provoz ukončila, 
tak o tom obec nijak neinformovala. 
Podle veřejně dostupných informa-
cí bude doktorka Růžičková provo-
zovat praxi na zdravotním středisku 
v Lužicích. Podle vyjádření České 

stomatologické komory všichni u ní 
registrovaní pacienti zůstávají jejími 
pacienty až do doby registrace 
u jiného lékaře. Její pacienti tedy 
můžou dojíždět i do Lužic a o péči 
by neměli přijít. Nová zubní lékařka 
bude v obci ordinovat přibližně 
od dubna příštího roku. Provoz 
ordinace nyní brzdí plánovaná 
přestavba prostor pro nové zařízení 
zubní ordinace, která může začít 
až po skončení nájmu stávající 
zubní lékařce, tedy MUDr. Růžič-
kové. Pokud by nám paní doktorka 
předala prostory dřív, můžeme 
s rekonstrukcí začít. Způsob regist-
race pacientů k nové zubní lékařce 
bude upřesněn a včas zveřejněn. 
Nová lékařka bude mít uzavřené 
smlouvy se zdravotními pojišťov-
nami, ale je pravděpodobné, že 
zejména ze začátku nebude moct 
převzít všechny pacienty doktorky 
Růžičkové a změní se i způsob 

čátkem příštího roku a dokončena 
bude do 60 dnů od začátku stavby. 
Další chystanou stavbou, která 
byla plánována ještě do konce 
roku, je oprava povrchu panelové 
cesty k plynovému zásobníku SPP 
Storage, s.r.o. severně od obce. 
Tato stavební akce se však odkládá 
z důvodu záměru společnosti SPP 
Storage, která na pozemcích pod 
komunikací plánuje zbudovat vo-
dovodní přípojku k plynovému zá-
sobníku. Oprava se tedy uskuteční 
po realizaci této přípojky. Součástí 
opravy povrchu bude i řešení míst 

pro bezpečné vyhnutí a odvedení 
srážkových vod, které z lokality 
Zvolenců do obce vtékají. 

To jsou naše ak tuální plá -
ny. Přehled všech investičních 
akcí najdete ve výpise usnese-
ní z 2. zasedání Zastupitelstva 
obce na webových stránkách 
www.dolnibojanovice.cz.

Dalším důležitým bodem práce 
Zastupitelstva byl rozpočet obce 
na rok 2023. Po zapracování 
všech plánovaných příjmů (76 mil. 
Kč) a výdajů obce (100 mil. Kč) 
a s úvahou, že se podaří realizovat a pracovníky obce velmi těší a věří, 

že vám bude sloužit co nejdéle. 
Pro vaši bezpečnost a zejmé-

na bezpečnost nejmenších dětí 
s ohledem na blízkost komunikace 
(silničního provozu) bylo okolo celé-
ho dětského hřiště postaveno oplo-
cení z lehkých plotových dílců, ve 
kterém bylo pro vstup do dětského 
hřiště zbudováno několik branek. 
Výška oplocení byla zvolena tak, 
aby to nerušilo okolí. Bylo ovšem 
zaznamenáno, že někteří z vás 
nechtějí a nepoužívají pro vstup na 
dětské hřiště zbudované branky, 
ale přelézají oplocení, čímž došlo 
v některých místech k vytržení plo-
tového dílce z uchycení ze sloupku 
a poškození (zkroucení) samotných 

Vandalismus na dětských hřištích
OBECNÍ ÚŘAD

plotových dílců. Rovněž u hracího 
prvku trampolíny je toto oplocení 
používáno k zpětnému odrazu na 
trampolínu, a dochází tak k poško-
zení oplocení. Dále bylo zjištěno, že 
u jedné ze vstupních branek někdo 
úmyslně manipuloval s klikou tak, 
aby branka nešla zavřít.  V tomto 
případě nedošlo k poškození, ale 
branka se stala otevíratelnou i pro 
ty nejmenší děti, a při drobné nepo-
zornosti dozoru by tak mohlo dojít 
(což se naštěstí nestalo) k vběh-
nutí dítěte přímo na komunikaci! 
Rovněž bylo zjištěno, že samotné 
dětské hřiště a některé jeho hrací 
prvky nejsou používány v souladu 
s jejich účelem či funkcí. Někdy na 
dětském hřišti zůstává i nepořádek, 

Vážení spoluobčané, drahé děti,
určitě jste si všimli, že na ulici 

Za Humny bylo vybudováno zcela 
nové dětské hřiště, které se pro 
veřejnost otevíralo na konci letoš-
ních prázdnin dne 28. srpna 2022. 
Dětské hřiště bylo zbudováno 
profesionální firmou spol. Bonita 
Group Service s.r.o. za nemalé 
finanční prostředky. Herní prvky 
byly navrženy a komponovány tak, 
aby hřiště mohlo využívat co nej-
širší spektrum občanů, a to od 
nejmenších dětí až po dospělé. Již 
samotné slavnostní otevření dět-
ského hřiště mělo z vaší strany velký 
ohlas, neboť se ho zúčastnila celá 
řada z vás. Od otevření je hojně na-
vštěvováno a využíváno, což vedení 
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Tomáš Makudera
starosta obce

Ing. Milan Salajka
místostarosta obce

Příjemné prožití vánočních svátků,
v novém roce hodně zdraví, štěstí a pohody

Vám jménem obce Dolní Bojanovice
přejí

poskytované péče podle trendů 
dnešního zubního lékařství. Obec 
bude dělat maximum proto, aby 
zubní péče byla v obci co nejdříve 
obnovena a v budoucnu zajištěna, 
což byl i počáteční impuls, který 
před dvěma lety tuto změnu roz-
hýbal, když tedy reálně hrozilo, že 
obec bude náhle nebo časem bez 
této lékařské služby. 

To jsou tedy nejaktuálnější 
témata, o kterých jsem se chtěl 
zmínit. Věcí, o kterých by se dalo 
psát, je samozřejmě mnohem víc, 
ale to by vydalo na samostatné 
číslo. Prioritou pro nás je nejenom 
infrastruktura nebo provoz obce, 
ale hlavně rozvoj obce a bytové 
výstavby. Ve všech rozvojových 
lokalitách určených Územním 
plánem obce postupně činíme 
kroky, aby zástavba byla možná 
co nejdříve. Bohužel každá lokalita 
má nějakou překážku, která se dá 

těžko překonat, ale i to se snad 
časem podaří. 

Závěrem se zmíním o tradičním 
Sousedském setkání, které se 
v minulosti konalo mezi vánočními 
svátky a Novým rokem. Letos jsme 
se rozhodli tuto akci uspořádat ve 
stejném duchu, ale v termínu 7. led-
na 2023. Bližší podrobnosti k akci 
najdete v tomto vydání Zpravodaje 
a na webových stránkách obce. 

Je-li něco, co vás zajímá nebo 
máte nějaký nápad nebo připomín-
ku, nebojte se s ní ve slušnosti ob-
rátit na vedení obce nebo na koho-
koliv ze zastupitelů. Vyřešit se dá 
totiž jen to, o čem budeme vědět, 
a ne to, o čem se jen mluví v ústraní. 

Tomáš Makudera
starosta obce



Radostné a požehnané prožití vánočních svátků 
a úspěšný vstup do nového roku 2023 přeje 

Ing. Eva Rajchmanová, 
vaše senátorka za Hodonínsko a Kyjovsko
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pro rozvoj venkova, Stálé komisi 
Senátu VODA-SUCHO. Těším 
se na setkání s Vámi. Kdyko-
liv mi můžete napsat na e-mail 
rajchmanovae@senat.cz. Ráda 
se s Vámi setkám i ve své senátor-
ské kanceláři v Hodoníně v ulici 

Pozdrav obyvatelům Dolních Bojanovic

Sadová 1688/1. Sledujte moji 
práci na www.evarajchmanova.cz 
nebo na mé facebookové stránce 
Eva Rajchmanová, senátorka za 
Hodonínsko a Kyjovsko.

Eva Rajchmanová

Milí přátelé, vážení 
občané, 
jako senátorka za 
volební obvod č. 79 
bych Vám chtěla 
poděkovat za vaši 
podporu a hlasy při 
volbách do horní komory 
Parlamentu České 
republiky. 

Do Senátu jdu s odhodláním hájit 
zájmy našeho Slovácka, každé 
jednotlivé obce, města, ale pře-
devším Vás, občanů. Vaše starosti 
i obavy mě zajímají a ráda pomůžu 
tam, kde to bude možné. V Senátu 
jsem členkou Senátorského klubu 
KDU-ČSL a nezávislí, pracuji ve 
Výboru pro územní rozvoj, veřej-
nou správu a životní prostředí, 
v Mandátovém a imunitním výbo-
ru, dále ve Stálé komisi Senátu 

Vážení spoluobčané, nebuďme 
tedy lhostejní k tomu, co se na tom-
to dětském hřišti (ale i na ostatních) 
a kolem něho děje. Všímejme si 
svého okolí a v případě zpozoro-
vání toho, že někdo poškozuje 
a znečišťuje dětská hřiště, jeho 
hrací prvky, případně tyto hrací 
prvky nepoužívá v souladu s jeho 
účelem, nebojme se zasáhnout, 
případně takové jednání oznámit 
nebo zdokumentovat. Věřím, že 
přáním nás všech je, aby tato dět-
ská hřiště byla stále funkční, bez-
pečná a pěkná a nebylo potřeba 
vynakládat peníze na nápravu něčí 
nevychovanosti, ba i vandalismu. 
Za to vám předem děkuji.

Milan Salajka 
místostarosta

který působí nehezky na okolí a ten 
pak někdo musí uklidit.

Domnívám se, že v zájmu nás 
všech a zejména dětí je, aby dět-
ské hřiště sloužilo ku prospěchu 

co nejdéle a v takovém stavu, v ja-
kém bylo vybudováno, a zároveň 
bylo jeho využívání pro všechny 
bezpečné a nedošlo ke zbytečným 
úrazům.

Dotace poskytnuté naší obci v roce 2022
Stejně jako v minulých letech vám i v letošním závěrečném čísle Zpravodaje přinášíme přehled dotací, 
které obec na základě podaných žádostí v letošním roce obdržela. Ze všech podaných žádostí obec Dolní 
Bojanovice obdržela dotace na podporu projektů v celkové výši více než 6 mil. Kč od těchto poskytovatelů 
dotace:

Poskytovatel dotace:

INTERREG V-A Slovenská republika, 
Česká republika
EURÓPSKÁ ÚNIA, EURÓPSKY FOND 
REGIONÁLNÉHO ROZVOJA
Ministerstvo pro místní rozvoj

Název akce:
Rozvoj siete príhraničných cyklotrás spájajúcich obce Záhoráckeho regiónu 
a regiónu Podluží

Účel: Vybudování dalších cyklotras spojujících příhraniční oblasti Záhorí (obec Prietržka) 
a Podluží (obec Dolní Bojanovice – lokalita vinných sklepů Pod Čaganovem)

Termín realizace: 2022–2023

Částka:

Celkové výdaje 523 091,63 EUR, dotace 90 % z uznatelných nákladů
Dotace ze státního rozpočtu na spolufinancování projektu realizovaného v rámci 
Programu Interreg V-A Slovenská republika – Česká republika činí 5 % ze způsobilých 
výdajů, tj. max 5 762,53 EUR

Poskytovatel dotace: Ministerstvo průmyslu a obchodu

Název akce: Místní energetická koncepce obce Dolní Bojanovice

Účel: Zpracování místní energetické koncepce obce Dolní Bojanovice, která bude sloužit 
jako klíčový nástroj pro rozvoj energetiky obce v budoucnu.

Termín realizace: 2022

Částka: Celkové náklady 386 111 Kč, dotace 90 %

Poskytovatel dotace:
Jihomoravský kraj, 
Žerotínovo náměstí 3, 601 82 Brno

Název akce: Obnova věcných prostředků PO pro JSDHO Dolní Bojanovice

Účel: Pořízení věcných prostředků požární ochrany pro JSDHO Dolní Bojanovice, za účelem 
zvýšení akceschopnosti. 

Termín realizace: 2022

Částka: 97 000 Kč

Název akce:
Podpora udržování čistoty cyklistických komunikací a úpravy běžeckých 
lyžařských tratí v Jihomoravském kraji v roce 2022

Účel: Dotace na udržování čistoty cyklistických komunikací v katastrálním území obce Dolní 
Bojanovice.

Termín realizace: 2022

Částka: 59 769 Kč
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Ustavující zasedání Zastupitelstva obce Dolní Bojanovice
Ustavující zasedání Zastupitelstva obce proběhlo v neděli 23. října 2022 
v 17.00 hodin v sále Obecního domu. 

Přítomno bylo 14 zvolených členů Zastupitelstva obce. Kvůli nemoci se omluvil pouze Stanislav Bohůn. Nové 
Zastupitelstvo obce bylo zvoleno v tomto složení:

starosta  Tomáš Makudera
místostarosta Ing. Milan Salajka

1. radní  Ing. Eva Rajchmanová
2. radní  Mgr. Miroslav Klubus
3. radní  Ing. Ondřej Kaňa

Poskytovatel dotace: Státní fond dopravní infrastruktury

Název akce: Cyklostezka Dolní Bojanovice – napojení rybníky, směr Hodonín

Účel: Cyklostezka, která je situována v trase stávající polní nezpevněné cesty, navazuje na 
již zrealizovanou část cyklostezky Dolní Bojanovice – napojení rybníky, směr Hodonín.

Termín realizace: 2022

Částka: 3 672 881 Kč

Poskytovatel dotace: Ministerstvo zemědělství

Název akce: Dotace na hospodaření v lesích

Účel: Obnova, zajištění a výchova lesních porostů do 40 let věku

Termín realizace: 2022

Částka: 153 140 Kč

Poskytovatel dotace: Ministerstvo pro místní rozvoj

Název akce: Oprava místní komunikace v ul. Sportovní – II. etapa k.ú. Dolní Bojanovice

Účel: Oprava místní komunikace, která je využívána pro příjezd z ul. Dlouhá do sportovního 
areálu, průmyslové zóny, sběrného dvora a je spojnicí na cyklostezku směr Hodonín.

Termín realizace: 2022

Částka: 2 470 254 Kč

Poskytovatel dotace: NADACE VIA

Název akce: Bojanovský festival hudby a jídla

Účel: Uspořádání festivalu, připomínka ročního výročí od zasažení obce bleskovými 
záplavami a krupobitím

Termín realizace: 2022

Částka: 100 000 Kč

Eva Rajchmanová

Finanční výbor Zastupitelstva

Předseda Ing. Karel Tomčala
   Mgr. Petra Blahová 
   Dis. Marie Pospíšilová

Kontrolní výbor Zastupitelstva

Předseda MUDr. Petr Jordán
   Ing. Martin Zlomek
   Jakub Esterka

redakční rada

MgA. Ondřej Dvořák
Vít Pospíšil
Ing. Karel Tomčala
Bc. Václav Salajka
MUDr. Petr Jordán
Ing. Mgr. Jakub Čevela
Stanislav Hromek
Mgr. Petra Blahová
Ing. Martin Zlomek
Ing. Stanislav Bohůn

Dále byli zvolení členové Finančního a Kontrolního výboru Zastupitelstva.
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Zápis z veřejného zasedání Zastupitelstva obce 
Dolní Bojanovice ze dne 14. listopadu 2022
První veřejné zasedání nového 
Zastupitelstva obce zahájil starosta 
Tomáš Makudera v 18.00 hod. 
v zasedací místnosti Obecního úřa-
du. Dále byli přítomni Ing. Milan Sa-
lajka, Ing. Eva Rajchmanová, Mgr. 
Miroslav Klubus, Ing. Ondřej Kaňa, 
Bc. Václav Salajka, Ing. Karel Tom-
čala, MUDr. Petr Jordán, Ing. Mgr. 
Jakub Čevela, Stanislav Hromek, 
Vít Pospíšil, Ing. Martin Zlomek, 
MgA. Ondřej Dvořák, Mgr. Petra 
Blahová, Ing. Stanislav Bohůn. 
Zastupitel Vít Pospíšil se omluvil.

Starosta obce dále uvedl, že 
na ustavujícím zasedání ZO nebyl 
přítomen zastupitel obce pan Ing. 
Stanislav Bohůn, a tedy nesložil 
slib zastupitele ve smyslu zákona 
o obcích. 

Následoval akt složení slibu toho-
to zastupitele obce. Před složením 
slibu starosta upozornil přítomného 
člena Zastupitelstva Ing. Stanislava 
Bohůna, že odmítnutí složení slibu 
nebo složení slibu s výhradou má 
za následek zánik mandátu. Poté 
vyzval členy Zastupitelstva, aby 
povstali a přečetl slib: 

„Slibuji věrnost České repub-
lice, Slibuji na svou čest a svě-
domí, že svoji funkci budu vyko-
návat svědomitě, v zájmu obce 
a jejich občanů a řídit se Ústa-
vou a zákony České republiky“.

Zastupitelstvo obce 
projednalo tyto body 
a následně rozhodlo: 

Vzalo na vědomí rozpočtová 
opatření v předloženém znění. 
(Jsou součástí celého zápisu 
na webových stránkách obce.)

Pověřilo  Radu obce Dol-
ní Bojanovice ve smyslu ust. 

§ 102 odst. 2. písm. a) zákona 
o obcích provádět rozpočtová 
opatření obce, a to v neomeze-
ném rozsahu s tím, že s prove-
denými rozpočtovými opatřeními 
Rada obce seznámí Zastupitel-
stvo obce na jeho nejbližším 
zasedání.

Vzalo na vědomí informace 
o zhodnocení finančních pro-
středků obce vložených do re-
alitního investičního podílového 
fondu Conseq a termínovaného 
vkladu u KB, a.s., jak bylo před-
neseno.

Schválilo návrh investičních 
výdajů obce Dolní Bojanovice 
na rok 2023 v předloženém 
znění včetně doplnění, jak bylo 
předneseno, tj. v celkové výši 
57 230 000 Kč, kdy tento 
návrh bude takto zapracován 
do návrhu rozpočtu obce Dolní 
Bojanovice na rok 2023.

Schválilo navýšení příspěvku 
na provoz Základní školy a ma-
teřské školy Dolní Bojanovice, 
okres Hodonín, příspěvková 
organizace, se sídlem Školní 
195, Dolní Bojanovice, IČO 
70943044 na rok 2022 ve výši 
250 000 Kč, a souhlasí s převo-
dem finančních prostředků z in-
vestičního fondu této příspěv-
kové organizace do rezervního 
fondu a jejich následné využití 
dle předložené žádosti.

Schválilo příspěvek na provoz 
Základní školy a mateřské školy 
Dolní Bojanovice, okres Hodo-
nín, příspěvková organizace, 
se sídlem Školní 195, Dolní 
Bojanovice, IČO 70943044 na 

rok 2023 ve výši 6 200 000 Kč 
s tím, že tento bude zařazen do 
rozpočtu obce na rok 2023, 
z čehož činí max. částka ve 
výši 3 560 000 Kč, jako závaz-
ný ukazatel na úhradu dodá-
vek služeb – spotřeby energií, 
200 000 Kč na odměny zaměst-
nanců školy a 150 000 Kč na 
vybavení kabinetu.

Schválilo nová pravidla pro pro-
plácení cestovného žadatelům 
o poskytnutí dotace z rozpočtu 
obce na následující období 
takto: při čerpání poskytnuté 
dotace na cestovné při použití 
vozidla do 3,5 t, tj. os. automobi-
lu, bude žadatelům proplácena 
částka max. 5 Kč/km, při použití 
dodávky do 3,5 t max. ve výši 
10 Kč/km a pro vozidla nad 
3,5 tuny (autobus) ve výši max. 
35 Kč/km, a to s účinností od 
14. 11. 2022.

Vzalo na vědomí informace 
o projednaných a schválených 
žádostech subjektů o dotaci 
Radou obce Dolní Bojanovice 
z rozpočtu obce na r. 2023 do 
výše 50 tis. Kč s tím, že ve-
řejnoprávní smlouvy budou se 
subjekty uzavřeny za podmínky 
schválení rozpočtu obce na 
r. 2023.

Schválilo poskytnutí individuální 
neinvestiční dotace z rozpočtu 
obce na rok 2023 organizaci 
Orel jednota Dolní Bojanovice, 
Úvoz 967, 696 17 Dolní Bo-
janovice, IČO 63455285 ve 
výši 750 000 Kč, ve členění, 
jak bylo navrženo florbalová 
liga 409 000 Kč (z toho do-
prava 209 000 Kč, sportov-

ní hala 65 000 Kč, rozhodčí 
30 000 Kč, startovné 40 000 Kč, 
trénink. vybavení 25 000 Kč, 
dresy 40 000 Kč), stolní te-
nis 5 000 Kč, Šikovné packy 
7 000 Kč, badminton 6 000 Kč, 
letní tábor 125 000 Kč (z toho 
stany 115 000 Kč, materiál 
10 000 Kč), účetní 20 000 Kč, 
odměna trenérů 120 000 Kč, 
odměna správce 48 000 Kč, 
energie 10 000 Kč s tím, že 
veřejnoprávní smlouva bude 
s žadatelem uzavřena pouze za 
podmínky schválení rozpočtu 
obce Dolní Bojanovice na rok 
2023, tj. schválení uzavření 
této smlouvy proběhne až na 
následujícím zasedání ZO.

Schválilo poskytnutí individuální 
neinvestiční dotace z rozpočtu 
obce na rok 2023 organizaci 
SK Dolní Bojanovice, z.s. se 
sídlem Sportovní 954, Dolní 
Bojanovice, IČO 46937048 ve 
výši  522 000 Kč na sportovní 
činnost, organizované soutěže 
FAČR a udržování sportovního 
areálu, čili jak bylo navrženo, 
s tím, že veřejnoprávní smlouva 
bude s žadatelem uzavřena 
pouze za podmínky schválení 
rozpočtu obce Dolní Bojanovice 
na rok 2023, tj. schválení uza-
vření této smlouvy proběhne až 
na následujícím zasedání ZO.

Schválilo poskytnutí finančního 
příspěvku do fondu IDS společ-
nosti KORDIS JMK, a.s. Nové 
Sady 946/30, 602 00 Brno, 
na financování systému IDS JMK 
na rok 2023, a to v požadované 
výši tedy 100 Kč na obyvatele 
a rok, celkem 301 900 Kč, tedy 
vyhovuje předložené žádosti. 

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o dílčím přezkumu 
hospodaření obce za období 

leden až září r. 2022 provedené 
Krajským úřadem JMK.

Vzalo na vědomí přednesené 
informace o žádostech o dotace 
podaných obcí Dolní Bojanovice 
a o obdržených dotacích.
 
Vzalo na vědomí výroční zprá-
vu o činnosti Základní školy 
a mateřské školy Dolní Bojano-
vice, okres Hodonín, příspěv-
kové organizace za školní rok 
2021/2022 v předloženém 
znění.

Vyhradilo pravomoc delegovat 
zástupce obce do orgánů dob-
rovolných svazků obcí, jejichž je 
obec členem, a to Mikroregionu 
Hodonínsko, IČ: 71248633, 
se sídlem Masarykovo náměstí 
53/1, Hodonín a Regionu Pod-
luží, IČ: 69650284, se sídlem 
Náměstí 177, Lanžhot.

Delegovalo starostu obce  
p. Tomáše Makuderu jako zá-
stupce obce na všechna jednání 
shromáždění členských obcí 
Mikroregionu Hodonínsko, IČ: 
71248633, se sídlem Masary-
kovo náměstí 53/1, Hodonín.

Delegovalo místostarostu obce 
p. Ing. Milana Salajku jako 
zástupce obce na všechna jed-
nání dozorčí rady Mikroregionu 
Hodonínsko, IČ: 71248633, 
se sídlem Masarykovo náměstí 
53/1, Hodonín.

Delegovalo starostu obce 
p. Tomáše Makuderu jako zá-
stupce obce na všechna jednání 
členské schůze Regionu Pod-
luží, IČ: 69650284, se sídlem 
Náměstí 177, Lanžhot.

Schválilo směnu pozemku p.č. 
1461/6 ostatní plocha, sporto-

viště a rekreační plocha, o vý-
měře 309 m2 a části pozemku 
p.č. 1462/1 ostatní plocha, jiná 
plocha, o výměře 106 m2 ozna-
čené jako díl g) a dále části 
pozemku p.č. 1461/7 o výměře 
3 m2, označené jako díl b), cel-
kem o výměře 418 m2, vznik-
lých na základě GP č. 2353-
1257/2022 vypracovaného 
p. Ing. Jiřím Hubáčkem, se síd-
lem Humna 1385, Ratíškovice, 
ve vlastnictví SK Dolní Bojano-
vice, z.s., Sportovní 954, Dolní 
Bojanovice, IČO 46937048, 
za pozemky ve vlastnictví obce 
Dolní Bojanovice, a to: části 
pozemku p.č. 1461/1 o vý-
měře 350 m2 označené jako 
díl c) a části pozemku p.č. 
1462/2 o výměře 67 m2 ozna-
čené jako díl f), celkem o výměře 
417 m2, vzniklých rovněž na 
základě výše uvedeného ge-
ometrického plánu, vše v k.ú. 
Dolní Bojanovice, bez doplatku 
cen směňovaných věcí a schva-
luje uzavření směnné smlouvy 
v této věci v předloženém znění 
s tím, že náklady na návrh na 
vklad a pořízení geometrického 
plánu ponesou smluvní strany 
rovným dílem.

Schválilo  bezúplatný pře-
vod pozemků ve vlastnictví 
obce Dolní Bojanovice, a to 
p.č. 1802/57 ostatní plocha, 
jiná plocha, o vým. 229 m2, 
p.č. 1802/58 ostatní plocha, 
silnice, o vým. 468 m2, p.č. 
1802/59 ostatní plocha, silni-
ce, o vým. 58 m2, tj. celkem 
o výměře 755 m2, vše v k.ú. Dol-
ní Bojanovice na Jihomoravský 
kraj, se sídlem Žerotínovo nám. 
449/3, 602 00 Brno, s právem 
hospodařit s těmito pozemky 
organizací Správa a údržba 
silnic Jihomoravského kraje, 
příspěvková organizace, se 
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sídlem Žerotínovo nám. 449/3, 
602 00 Brno, oblast JIH, Lidic-
ká 132A, Břeclav a schvaluje 
uzavření darovací smlouvy v této 
věci v předloženém znění.

Vzalo na vědomí žádost manže-
lů XXXXX o prodej částí pozemků 
p.č. 1773/2 a případně p.č. 
1761/2 v k.ú. Dolní Bojanovice, 
pokud se obec stane výlučným 
vlastníkem tohoto pozemku 
s tím, že bude projednáno se 
stavební komisí a se žadateli.

Schválilo předložený majet-
koprávní záměr prodeje po-
zemků ve vlastnictví obce: p.č. 
702/3 ostatní plocha, jiná plo-
cha, o výměře 33 m2, 702/1 ostat-
ní plocha, jiná plocha, o výměře 
191 m2 a 700/3 ostatní plocha, 

jiná plocha, o výměře 46 m2, 
v k.ú. Dolní Bojanovice a schva-
luje navržené podmínky prodeje 
těchto pozemků za min. nabíd-
nutou cenu 2 455 Kč za m2 bez 
DPH, termín podání žádosti do 
28. 2. 2023.

Schválilo nákup spoluvlastnické-
ho podílu o velikosti ideální 1/3 na 
pozemku p.č. 2950/112 vinice, 
o celkové výměře 1319 m2, 
v k.ú. Dolní Bojanovice, za na-
bídkovou cenu 125 Kč/m2 od 
společnosti VIAGEM, a.s., Zá-
humenní 646/58, 186 00 Praha 
8, IČO: 08481512 a schva-
luje uzavření kupní smlouvy 
v této věci v předloženém znění.

Vzalo na vědomí žádost spo-
lečnosti SPP Storage, s.r.o., 

se sídlem Dolní Bojanovice 
891, o směnu pozemků s obcí 
Dolní Bojanovice, a to části 
pozemku p.č. 3964/17 orná 
půda a případně pozemku p.č. 
3959/16 ostatní plocha, ostatní 
komunikace za část pozemku ve 
vlastnictví této společnosti p.č. 
3933/141 orná půda a pově-
řuje Radu obce k dořešení věci 
a následně po vyhotovení GP 
ke zveřejnění záměru směny 
v této věci.

Vzalo na vědomí informace 
o výběrových řízeních obce, jak 
bylo předneseno.

Celý zápis najdete na webu 
www.dolnibojanovice.cz v sekci 
Úřad/Samospráva a Zastupitelstvo 
obce/Výpisy z jednání ZO

na svých bicyklech světla. Bílé ve-
předu, červené vzadu. A nějakou 
tu odrazku. Dbejte na to, prosím. 
Nestojí to mnoho, uděláte radost 
místnímu prodejci cyklopotřeb 

Obecní policie
Nastal nám advent, doba oče-
kávání příchodu Spasitele, pří-
prav na Vánoce, pro někoho 
doba rozjímání, pro druhého doba 
předsvátečního shonu, nákupů 
a úklidu. A spolu s adventem nám 
pokročil i podzim a s ním delší 
noci a kratší dny. Do práce cho-
díme za tmy a mnozí se vracíme 
za šera i později. I v tomto čase 
se na silnicích objevuje spousta 
cyklistů a cyklistek, jedoucích do 
práce či z ní, na nákup, strýcé do 
hospody (a zpátky pěšky, neb kolo 
pak může být pouze prostředkem 
pro udržení rovnováhy při chůzi), 
tetičky do kostela či na klevety. 
Nebo jinam. A mladíci předvádějící 
se jízdou na zadním. A protože za 
tmy není, jak známo, příliš dobře 
vidět, měli by mít všichni uvedení 

podklady z leteckých snímků či 
mapou odtokových poměrů.

Každý mapér měl na starosti ob-
last o rozloze 4 až 6 km2, celkově 
bylo zmapováno přes 30 km2. Ce-
lou oblast museli všichni důkladně 
prochodit opakovaně na jaře i na 
podzim, zejména pak během či těs-
ně po deštích, kdy je nejlépe vidět 
cesta srážkové vody v území, a na-
chodili přitom desítky kilometrů.

Předposlední listopadovou stře-
du se pak všichni mapéři sešli 
v dolnobojanovické Myslivně, 
veškerá data jsme stáhli do počí-
tače a poté debatovali nad slabými 

Úspěšné krajinné mapování a výsadby zeleně

Na cestách, uprostřed polí či 
luk, v lesích, podél vodních toků 
i v kdejaké houštině jste mohli 
narazit na tzv. mapéry. Byli to 
kromě mě zejména vaši sousedé, 
kteří s aplikací QField v mobilním 
telefonu pomáhali zaznamenávat 
obrovské množství krajinných 
prvků vztahujících se k zádrži vody 
v krajině, větrné erozi či biodiverzi-
tě. Každé takové místo přesně do 
aplikace lokalizovali, zařadili podle 
dané kategorie, změřili, několikrát 
nafotili a přidali upřesňující popis-
ky. Nejrůznější krajinné prvky se 
zároveň porovnávaly s mapovými 

a silnými stránkami jednotlivých 
území. Všichni mapéři přicházeli 
také s prvotními návrhy, kde by se 
v daném území mohlo něco změ-
nit, např. kde navrhnout remízek, 
větrolam, tůň, zasakovací pás či 
jen dbát o orbu po vrstevnicích 
či neorání pole či vinohradu až 
těsně k hranici cesty. Po dešti by 
tak již splachem nedocházelo k tak 
enormním ztrátám té nejcennější 
části ornice a při extrémním úhrnu 
srážek, tak jako vloni v červnu, by 
se značně snížilo riziko opětovné-
ho zaplavení obce bahnem.

Pracovníci spolku Krajinohled 
budou nyní veškerá data zpraco-
vávat a navrhovat konkrétní kraji-
nářská opatření pro celé území. 
Již nyní ale ze studie vyplývají 
praktické návrhy a realizace – prv-
ní výsadba pod velením Myslivec-
kého spolku Stupava proběhla 
v sobotu 26. listopadu v lokalitě za 

V katastru Dolních Bojanovic a částečně také Nového 
a Starého Poddvorova, probíhalo od jara do konce 
listopadu tohoto roku krajinné mapování, které ve 
spolupráci s obcí koordinuje spolek Krajinohled 
a financuje Člověk v tísni v rámci projektu na 
zvyšování odolnosti krajiny vůči změně klimatu. 

tiskárnou, kde se dosazovaly mezi 
stromy desítky keřů. Na začátku 
roku je plánována komunitní vý-
sadba podél cesty k lesu v lokalitě 
Vsiska (Břak). Pokud nebude půda 
promrzlá, proběhne pravděpodob-
ně 14. ledna od 8.30 a tímto vás 
srdečně zveme. Bližší informace 
budou na stránkách MS Stupava. 
Oheň, občerstvení, nářadí a in-
strukce budou zajištěny.

Na jaře plánujeme nejprve zor-
ganizovat procházku do krajiny, 
kde bychom rádi s vámi nad jednot-
livými místy diskutovali, poté bude 
rozpracovaná studie představena 
veřejnosti na setkání s občany 
a zástupci různých zájmových 
skupin. Děkujeme mapérům za 
jejich ochotu investovat tolik svého 
volného času a těšíme se s vámi 
všemi na zapojení v příštím roce.

Roman Klecker
projektový manažer, Člověk v tísni

a hlavně budete na silnici vidět, 
abyste se sešli všichni zdrávi při 
štědrovečerní večeři. A tím uděláte 
radost i svým blízkým. 

Leoš Turek, obecní strážník
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OKÉNKO Z NAŠÍ KNIHOVNY
Co jsme prožili?
V t ýdnu od 10. do 13. ř í jna 
2022 navštívily knihovnu děti 
z naší Mateřské školky.

Děti zažily se skřítkem Podzim-
níčkem hravé dopoledne – s mlad-
šími dětmi jsme si přečetli knížku 
Ema a lesní zvířátka, vyzdobili 
podzimní strom, nahlédli do kou-
zelné knížky přes barevné lupy 
a nechyběla sladká odměna. 

Se staršími dětmi – předško-
láky – jsme si přečetli příběh 

O žalování, hádaly další příběhy 
z knížky pomocí nápovědy z kou-
zelného pytlíčku a také si zahráli 
hru „Hádej, co se tam schovává?“, 
vytvořili skřítky z podzimních listů 
a v závěru si ještě přečetli příběh 
o Neotesánkovi, který se postupně 
učil slušnému chování.

Co je nového?
 Od října má Obecní knihovna 

novou facebookovou stránku - 
aktuality o knihovních či audio 

novinkách, také o tom, co se 
děje, či o změně otevírací doby 
najdete zde.

 Posedět s knížkou či jen tak 
si zalenošit můžou čtenáři na 
nových sedacích vacích.

Knihovní fond
Letos jsme do knihovny pořídili 
přes 400 knih všech žánrů, za-
půjčujeme také knihy i audioknihy 
z výměnného fondu hodonínské 
knihovny, celkem se tady protočí 
přes 600 dalších knih.

Jak zjistím, zda je kniha v kni-
hovním fondu?
Jednoduše přes naši webovou 
stránku www.knihovnadolniboja-
novice.cz, knihu můžete vyhledat 
v levém sloupci v ON-LINE KATA-
LOGU, a pokud je ve fondu, tak lze 
i zarezervovat.

Milé čtenářky a milí čtenáři,
přeji vám pokojné prožití vánoč-
ních svátků a do nového roku 
2023 ať vykročíte správným 
směrem a ať se vám daří. 

Na setkání v knihovně se těší 
Jitka Makuderová

ZŠ A MŠ DOLNÍ BOJANOVICE
Krátce ze školy

nasbíraly třídy 5.B a 7.A. Nejlepší-
mi podzimními sběrači jsou Max 
Řezáč z 6.B, Tobiáš Pavka ze 
7.A a Samuel Konečný z 5.A.
  Koncem září nás provázela 
v našem regionu volební nálada. 
Nejinak tomu bylo i u nás ve škole, 
kdy se sedmáci chopili příležitosti 
a uspořádali tradiční Školní volby. 
Volby vyhrála ryze klučičí skupina 

 Hned druhý týden školního roku 
čekaly na žáky šestých tříd dva 
dny plné her a zábavných aktivit na 
Adaptačním kurzu. Snad společné 
zážitky a společně strávený čas 
pomohly k utváření pevnějších 
vztahů v třídním kolektivu.
 Účastníci letošního podzimního 
sběru naplnili kontejner téměř 
7,5 tunami starého papíru. Nejvíce 

s názvem „5 zahrádkářů“ se zis-
kem 24 % hlasů.
  Vybrat si správné povolání 
a k tomu správnou školu nemusí 
být vůbec snadné. Žáci devátého 
ročníku se tradičně vypravili na 
Úřad práce v Hodoníně, kde byl 
pro ně připraven krátký seminář 
s prezentací, na co je dobré 
nezapomenout při výběru školy, 

přípravě na přijímací řízení i jaké 
jsou možnosti po ukončení školy. 
Další exkurzí byl tradiční Veletrh 
vzdělávání v Domě kultury v Ho-
doníně, kde se prezentovala asi 
stovka škol. Aby žáci měli trochu 
větší povědomí o tom, co které 
zaměstnání obnáší, vyrazili na 
návštěvu do bojanovských firem, 
do provozu Autoservisu Bílík, do 
nové haly firmy Veos a do Tiskárny 
Lelka. Moc děkujeme majitelům fi-
rem za umožnění exkurze i za čas, 
který deváťákům věnovali. 
 Začátkem října se děti ze čtvr-
tých tříd připojily k dalším několika 
stovkám dětí na setkání  prvoko-
munikantů brněnské diecéze na 
Petrově s otcem biskupem Pavlem 
Konzbulem. Po slavnostní mši sva-
té je čekal bohatý program a hry na 
tematických stanovištích.
 V Městské knihovně v Hodoníně 
proběhla vernisáž vítězných prací 
výtvarné a literární soutěže s ná-
zvem Ztraceni v čase Petry Brau-
nové II. Ve výtvarné části měly děti 
navrhnout obálku k některé z knih 
spisovatelky Petry Braunové. V li-
terární části psaly Petře Braunové 
dopisy. Paní spisovatelka si dopisy 
přečetla a sama se podílela na 
výběru vítězných prací. Naše škola 
byla letos obzvláště úspěšná. Prv-
ní místo získali Lucie Půlkrábková, 
Alžběta Polášková, Tomáš Chludil 
a Elen Esterková, druhé místo vy-
bojovali Lukáš Mančík, Marie Ko-
šutková a Veronika Vlachová, třetí 
místo obsadily Natálie Janů, Pavla 
Hubačková a Simona Müllerová.
 V říjnu se uskutečnilo několik 
školních kol vědomostních sou-
těží. Do okresního kola v Brně 
v soutěži Mladý chemik postoupily 
Nela Makuderová, Amálie Bůšková 
a Amálie Pazderková z devátého 
ročníku. Okresního kola matema-
tické Pythagoriády v Hodoníně 
se účastnili Matěj Straka a Matěj 
Myška ze šesté tř ídy a Lukáš 

Zelinka ze sedmého ročníku. V on-
-line Logické olympiádě pořádané 
Mensou ČR se mezi prvními de-
seti procenty umístili tři naši žáci: 
Alžběta Polášková a Adam Bohůn 
z pátého ročníku a Jakub Řihák 
ze třetí třídy.
 „Foukej, foukej větříčku“ znělo 
na tradiční Drakiádě při pouštění 
draků. Snad je již tradicí, že vítr 
s dětmi jen laškuje a ne a ne po-
řádně zafoukat. Přeci jen trošku 
zafoukalo a kdo měl draka, snažil 
se, aby ten jeho vzlétl co nejvýše. 

 Třeťáci v rámci projektu Naše 
obec navštívili Obecní úřad, kos-
tel sv. Václava, faru a Slováckou 
chalupu. Na úřadě se dětí ujala 
a vysvětlila jim fungování úřadu 
bývalá paní starostka a dnes již 
senátorka Eva Rajchmanová. Na 
faře žáky o. Petr provedl krásnou 
obrazovou galerií s poutavým vy-
právěním o vystavených obrazech.  
Ve Slovácké chalupě paní Jana 
Šimková zasvětila třeťáky do života 
zdejších lidí v minulosti. Dětem se 
exkurze moc líbily a byly pro ně 

Výlet čtvrťáků na Petrov

Děti na procházce po obci
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Zprávičky z naší školičky

Ježíškovy dílny

V říjnu paní optometristka změřila 
dětem zrak a začátkem listopadu 
paní logopedka prověřila dětské 
jazýčky, jestli dobře vyslovují 
všechna písmenka. Také jsme se 

poučným a zajímavým zpestřením 
běžného vyučovacího dne.
 Začátkem listopadu bylo možné 
si na školním e-shopu pořídit vol-
nočasovou kolekci oblečení a věcí 
s logem naší školy.
  Dopravní značky a pravidla 
silničního provozu si zopakovali 
žáci čtvrtých tříd nejdřív teoreticky 
v učebnách a poté prakticky na 
jízdním kole na dopravním hřišti 
v Hodoníně. Druhá část nás čeká 
na jaře, kdy děti již budou usilovat 
o získání Průkazu cyklisty.
  V pátek 18. listopadu vyrazili 
žáci osmých a devátých tříd do 
nedalekých Lužic na exkurzi do 
společnosti MND Drilling & Servi-
ces a.s. V druhé části dne na žáky 
čekaly dva programy v Masarykově 
muzeu v Hodoníně.  Stejný den se 
vydali vlakem do Pevnosti poznání 
v Olomouci žáci šestých a sed-
mých ročníků. Program byl bohatý, 
mohli si projít všechny expozice 
a promítání v planetáriu, dále také 
programy „Usměrnění elektrony“, 
„Svět v kapce vody“, „Život ve 
středověkém městě“ a „Barevné 
molekuly v pohybu“. 
 Nejen v týdnu, ale i jedno sobotní 
dopoledne bylo ve škole slyšet 
dívčí hlasy a veselý smích. „Tvořil-
ky“ ze čtvrtých tříd se sešly, aby 
si vytvořily dekorace a dárečky 
k Vánocům.

Po dvou letech jsme opět mohli 
načerpat sváteční náladu za zvu-
ku koled a vůně vánočního čaje 
a perníčků nebo si vyrobit vlastní 
vánoční dekoraci na tradičních 
Ježíškových dílnách v naší škole 
a školce.

Radostné prožití vánočních 
svátků v kruhu nejbližších, 
mnoho zdraví, štěstí a úspěchů 
v novém roce přejí zaměstnanci 
a žáci školy.

Mgr. Miroslava Zmrzlíková

Sport na ZŠ
Mladší hoši z okrskového kola 

postoupili naprosto suverénně 
do okresního kola. To se konalo 
v Dambořicích a po velkém drama-
tu (můžete se podrobněji dočíst na 
stránkách školy) se nakonec ho-
chům podařilo umístit na 1. místě, 
a postoupit tak do krajského finá-
le. Do Slavkova u Brna se sjelo 
8 nejlepších škol z okresů. Úroveň 
turnaje bývá vždycky velmi vysoká. 
Hoši rozhodně ostudu neudělali, 
byť si nakonec odvezli 6. místo. 
Pro školu naší velikosti je to velký 
úspěch. 

Okresní kolo pro mladší dívky se 
konalo na naší škole a děvčatům 
se podařilo z 1. místa postoupit 
do krajského finále. Turnaj byl 
velmi náročný, ale dívkám se po-
dařilo vyhrát všechny zápasy. Do 
Blanska jely dívky plné očekávání 
a odhodlání. Čekali je opravdu 
silní soupeři, ale i přes velmi těsné 
výsledky se dívkám nepodařilo 
porazit školy ze Znojma, Blanska 
ani Vyškova. Do vyřazovacích bojů 
se tedy nedostaly, ale i tak je to 
úspěch. 

Všem reprezentantům gratuluje-
me, děkujeme za jejich odhodlání 
trénovat, bojovat a dělat něco na-

Florbalový turnaj tak odstartovali 
starší hoši, nicméně i když jsou 
hoši šikovní ve více odvětvích 
(např. basketbal jim jde znameni-
tě), z okrskového kola se jim po-
stoupit nepodařilo. Sympatickou 
útěchou jim může být zjištění, že 
celkovému vítězi a postupujícímu 
do krajského finále (Hodonín 
Očov) se skóre 35 vstřelených 
branek a 3 obdržených, vstřelili 
právě naši hoši alespoň jednu 
branku. 

V tomto školním roce 
jsme doufali, že se 
školní soutěže uskuteční 
v modu jako v době před 
covidem. Očekávání se 
téměř vyplnila. Pouze 
soutěž v přespolním 
běhu se neuskutečnila 
skrze „potornádovou“ 
situaci, která dle 
pořadatelů nebyla ještě 
optimální pro pořádání 
závodu. Podzim tak patřil 
doposud především 
florbalu a přípravám na 
vybíjenou a nohejbal. 

víc. Děkujeme také rodičům a tre-
nérům, kteří dětem věnují svůj čas. 
Ještě do Vánoc nás čeká turnaj ve 
florbalu starších dívek, nohejbal 
hochů a florbalový turnaj ČEPS 
CUP pro žáky 1. stupně.

Mladší hoši – 6. v kraji
Mladší dívky – 7.–8. v kraji
Starší hoši – nepostoupili do 
okresu
Starší dívky – teprve proběhne
Nohejbaly – proběhnou
ČEPS CUP – proběhne

Marian Dvořák

rozloučili s podzimem uspáním 
broučků a lampionovým průvo-
dem. Teď už netrpělivě vyhlížíme 
Mikuláše (někteří i čerta!) a při-
pravujeme se na Vánoce. Moc 
děkujeme rodičům za spolupráci 
a pomoc při různých akcích v MŠ. 
Přejeme všem krásné Vánoce, 
příjemně strávené chvíle s Vašimi 
nejbližšími a hodně zdraví a štěstí 
v novém roce.

Zlatuše Šefčíková

Všichni zúčastnění si mohli pro-
hlédnout výstavu prací žáků, zkusit 
si něco vyrobit, zakoupit si krásné 
drobnosti, nechat si udělat vánoční 
fotku, pochutnat si na dobrotách 
v jídelně, upéct si vánoční cuk-
roví, nazdobit perníčky nebo se 
pokochat vánočně vyzdobenými 
třídami. A vše doplnilo překrásné 
vystoupení prvňáčků, koledy li-
noucí se z rozhlasu a třeba jenom 
přátelské popovídání s milými 
lidmi. Tak šťastné a veselé! 

Eva Králíková

Po delší časové odmlce 
měly nejen děti, ale 
i dospělí možnost 
v sobotu 3. prosince 
zavítat do prostor 
základní a mateřské 
školy. Akce Ježíškovy 
dílny je již tradicí, 
která patří k vánočním 
svátkům.

V mateřské škole máme 
za sebou adaptační 
období, a tak už to 
vypadá, že skoro 
všechny děti chodí do 
školky rády. 
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INFORMACE A ZPRÁVY ZE ZUŠ
Taneční mládí se Základní uměleckou školou

Přehlídka Taneční mládí 
se konala 22. listopadu 
v Obecním domě 
v Dolních Bojanovicích 
na počest svaté Cecílie, 
která v tento kalendářní 
den slaví svátek. Svatá 
Cecílie je patronkou 
sbormistrů, hudebníků, 
zpěváků, varhaníků 
a všech, kteří jsou 
spjatí s hudbou, tedy 
i tanečníků.

Taneční obor ze Základní umělec-
ké školy si připravil 7 různých cho-
reografií, ve kterých se předvedlo 
všech 56 žákyň. Tyto choreografie 
byly postaveny na základě moder-
ních písní jak sólových zpěváků, 
tak i z filmů a nechyběla ani vá-
noční tématika. Děvčata se pilně 
připravovala již od začátku školní-
ho roku, ale i tak bylo celkem málo 
času. Dokázala nacvičit dlouhé 
a náročné choreografie a předvést 
je v co nejlepším provedení. A to 
se jim podařilo. Celé vystoupení 
moderovaly žákyně – Zuzana 
Rebendová a Tereza Půlkrábková. 

Ráda bych touto cestou poděko-
vala účinkujícím, rodičům, prarodi-
čům, vlastně úplně všem, kteří se 
na vystoupení podíleli a našli si čas, 
aby se přišli podívat a podpořit svoje 
děti a kamarády. Je to krásné, když 
se po tak dlouhé době můžeme 
setkat na kulturní akci zde v Dolních 
Bojanovicích. Byl to nádherný záži-
tek se spoustou vzpomínek. Všem 
moc děkujeme a budeme se těšit 
16. prosince 2022 na Adventním 
koncertě ZUŠ v Obecním domě.

Simona Parys

ZAJÍMAVOSTI
Když do balonu kopne holka...

Bylo pro tebe jednoduché 
odejít do školy do Brna?
V Bojanovicích jsem byla moc 
ráda. Lehké to vůbec nebylo. 
Rozhodla láska k fotbalu a touha 
posunout se dál.

A jak se ti v Brně líbí?
Přístup trenérů, učitelů je oprav-
du osobní. Jediná nevýhoda je, 
že jsem ve třídě jediná holka mezi 
dvaceti kluky.

A jak to zvládáš?
Je to náročné. Kluci se mnou 
moc nemluví. Závidí mi, že jsem 
lepší než oni (směje se).

Kdo tě k fotbalu nejvíc vedl 
a kdo tě podporuje?
Podporuje mě celá rodina. Mam-
ka, taťka, sourozenci, švagr se 
švagrovou a nesmím zapome-
nout ani na babičku a strýca 
Vavrysa, za kterým chodím se 
svýma bolístkama.

Vlastně mamka s taťkou trénují 
i náš hodonínský dívčí tým. Takže 
se mnou prožívají každý zápas.

Na jakých pozicích už jsi hrála 
a která ti nejvíc vyhovuje?
Vyzkoušela jsem si snad každý 
post, ale nejvíc mi vyhovuje útoč-
ník nebo střední záložník.

Zkoušela jsi to i v bráně?
Ano, zkoušela. Naši říkali, že 
i tady bych se uplatnila.

V čem jsi dobrá? Jaká je tvá 
nejsilnější zbraň?
Sama za sebe to těžko hodnotím, 
ale podle trenérky Olgy z repre-
zentace jsem technicky vyspělá 
s citem pro hru a kombinaci, 

dokážu hrát na více postech, ale 
jsem někdy zbrklá a na tom bych 
měla zapracovat.

Jak vypadá tvůj den?
V šest hodin mám budíček, 
v sedm odjíždím z intru do trénin-
kového centra na snídani a mám 
ranní trénink. Pak mám čtyři vy-
učovací hodiny ve škole, potom 
odpolední trénink a kolem páté 
se vracím na intr, kde následuje 
příprava do školy a protahování.

Kolikrát za týden máš trénink?
Třikrát za týden dopoledne a čty-
řikrát odpoledne.

Jaké fotbalové úspěchy už jsi 
oslavila?
Už jich bylo celkem dost. Jeden 
z největších je určitě ten, že jsem 
se dostala do Brna na akademii, 
první starty za reprezentace a za 
jeden z největších považuji, že 

Už druhým rokem navštěvuje 
základní školu v Brně, která spo-
lupracuje s fotbalovou akademií 
FAČR. Díky zaměření školy hraje 
fotbal, tréninky jsou zaměřené 
i na všestranný rozvoj s prvky 
gymnastiky. Škola dbá také na 
správnou regeneraci a výživu žáků 
i jejich prospěch. Hraje v dívčím 
týmu FK Hodonín první moravskou 
ligu. V posledním zápase podzim-
ní části sezony vstřelila Nicole 
hned 5 gólů. S celkovým počtem 
19 vstřelených branek tak vede 
tabulku střelců 1. moravské ligy dí-
vek. A není se co divit, protože střílí 
bez problémů pravou i levou no-
hou. Po dokončení základní školy 
se chce dál věnovat fotbalu v ně-
které z předních fotbalových aka-
demií v Čechách nebo na Moravě. 

Poslední rok řešila zdravotní 
problémy s kyčlí. Teď už je zase 
fit, hraje „jako o život“ a slaví úspě-
chy. Jedním z nich byla nedávná 
nominace do dívčí fotbalové re-
prezentace WU15 na mezinárodní 
turnaj v Severní Makedonii. Naše 
reprezentantky turnaj vyhrály, v po-
sledním zápase porazily Severní 
Makedonii 8:0 a hattrickem se 
blýskla právě Nicole. 

Jaké fotbalové úspěchy už osla-
vila a kdo ji v lásce k fotbalu nejvíc 
podporuje, se dočtete v rozhovoru. 

Milá, skromná, 
bezprostřední. Tak 
taková je Nicole 
Chromečková. Nejmladší 
ze čtyř sourozenců, 
každý z nich se narodil 
s fotbalovým talentem. 
Nicole letos dokončuje 
9. třídu. 
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jsem v deseti letech vyhrála na 
E-on capu individuální soutěž 
ve fotbalových dovednostech. 
Za odměnu jsme jeli pak celá 
rodina do Monaca. Hodně pro 
mě znamenal také úspěch na 
soustředění s holkama ze Sparty, 
kde jsem byla zvolena Osobností 
soustředění. Za odměnu jsem 
pak měla možnost zatrénovat si 
s ženami z áčka Sparty.

No, a stačila jsi jim?
Určitě je to velký rozdíl a musím 
se přiznat, že mě hodně brzdila 
nervozita.

Kdo je tvým největším 
vzorem?
Z mužských vzorů obdivuji fran-
couzského útočníka Kyliana 
Mbappe a z žen Kateřinu Svit-
kovou.

Máš nějaký cíl, kterého bys 
chtěla dosáhnout?
Chtěla bych se udržet i nadále 
v reprezentaci a v budoucnu si 
zahrát v zahraničí.

Kde v cizině by tě to lákalo 
nejvíc?
Vždycky mě nejvíc lákala němec-
ká Bundesliga. Ale Anglii nebo 
Itálii bych se určitě nebránila.

Čím bys chtěla být, pokud bys 
nehrála fotbal? A proč?
To zatím nevím. Rozhodně bych 
chtěla zůstat u sportu, třeba jako 
trenér, kondiční trenér, fyziotera-
peut, sportovní psycholog nebo 
tělocvikářka.

S jakou fotbalovou legendou 
už ses potkala?
Pravidelně každý rok potkávám 
na Velehradě Antonína Panen-
ku, v Londýně jsem natrefila na 
Tomáše Součka s Vladimírem 
Coufalem, a dokonce i na Kateři-
nu Svitkovou. Potkala jsem se už 
i s Tomášem Rosickým, Janem 
Kollerem…

Hrála jsi už i ve smíšeném 
týmu. Jaký je rozdíl ve hře 
s holkama oproti klukům?
Raději hraju s klukama. Je tam 

větší rychlost, musím rychleji 
vyhodnotit situaci. Mezi holkama 
je to víc o technice.

Hádáte se v týmu?
Snažím se v týmu udržet dob -
rou náladu. Ale jsme holky, 
občas se nějaké té hádce ne -
vyhneme.

Řešíte s holkama víc sport, 
nebo i „babinec“?
Náš tým je složený z holek od 
Těmic, přes Kněždub, Čejkovice, 
Bílovice až po Bořetice… Moc 
času spolu netrávíme…, ale ta-
kové ty holčičí věci, kdo se komu 
líbí nebo koho kdo nesnáší, to 
o sobě víme.

Jaké je hrát proti družstvu 
mužů v porovnání s družstvem 
holek?
Proti klukům je to náročnější po 
silové stránce, protože v tomto 
věku už jsou vyšší a silnější než 
my – holky. 

Nevadí ti, že fotbal je u nás 
pořád vnímaný spíš jako 
mužská doména? 
Máš pocit, že se ten pohled 
mění?
Tak jasně, že mi to vadí, ale na 
druhou stranu je to mnohem 
lepší než třeba před deseti lety. 
V Anglii se už dnes bere ženský 
fotbal jako běžná věc. Věřím, že 
to zažijeme i my v Česku. Vý-
sledky reprezentace našich žen 
dokazují, že u nás je ženský fotbal 
na dobré úrovni.
   
Co tě na fotbale baví?
Baví mě, že je to kolektivní sport. 
Porážku i radost z vítězství proží-
váme společně. 

Co tě na fotbale nebaví?
Nebaví mě častá nespravedlnost 
ze strany rozhodčích.

 Máš čas o víkendu i na kama-
rády? Chodíš na párty?
Moc ne. Je to pro mě náročné, 
protože máme většinou zápasy 
v sobotu i v neděli. Ale na zába-
vu si člověk vždycky nějaký čas 
najde.

Máš čas i na nějaké další 
koníčky?
Na jiné koníčky už mi čas nezbý-
vá. Jsem ráda, když si najdu čas 
na mrňata z rodiny.

Jste fotbalová celá rodina. 
Máte příležitost si občas spolu 
zakopat? Třeba na rodinné 
oslavě nebo tak?
Tak k tomu jsme se, bohužel, za-
tím nedokopali. Ale každopádně 
je to výzva. Musíme co nejdřív, 
dokud ještě taťku poslouchají 
nohy. 

Jak jsou na tom tvoji 
sourozenci? Hraje ještě 
některý?
Aktivně hrají ještě všichni. Jeden 
brácha hraje v Rakousku, druhý 
v Šardicích a starší ségra koneč-
ně přestoupila do Hodonína, tak 
už čekám na leden, jak oslavím 
patnáctiny, abychom si spolu 
mohly taky čutnout. To bude pro 
nás takový malý fotbalový svátek.

Děkuji Nicole za milý a upřímný 
rozhovor. Jménem celého redakč-
ního týmu přeji hodně zdraví, ať jí 
to „stále střílí“, daří se jí na hřišti 
i mimo něj a plní se jí fotbalová 
i osobní přání. 

Andrea Červenková

Bojanovský execírák
vojáci zůstávali ve stodolách a do-
mech obyčejných občanů, kteří 
se museli starat nejen o ubytování 
a obživu vojáků, ale i jejich koní. 
Asi není nutné zdůrazňovat, že 
zcela zdarma a že toto ubytování se 
mnohdy neobešlo bez drobných 
či větších problémů, jako krádeže 
jídla a alkoholu, hádky s obyva-
telstvem, v případě průchodu 
cizích vojsk i drancování, vraždy 
či znásilnění. 

Dříve než se v druhé polovině 
19. století začala stavět kasárna ve 
velkých městech, vojenská cvičení 
probíhala všude po Rakousko – 
Uherském mocnářství na execír-
placech ve městech a některých 
jiných místech a také i u nás v Dol-
ních Bojanovicích. Vojenské cvi-
čiště je zakresleno již na mapách 
2. vojenského mapování, které 
probíhalo mezi lety 1836–1852. 
Tato mapa je z dnešního pohledu 
velmi nepřesná, i přesto je místo 
cvičiště jasně zaznačené, jak vidí-
me na obr. 1.

Na mapách 1. vojenského ma-
pování z let 1764–1783 zakresleno 
není, a jelikož se jednalo o VOJEN-

Toto cvičení se provádělo v blízkos-
ti kasáren, kde byli vojáci ubytová-
ni. Ve větším měřítku však teprve 
od konce 19. století. Ve starších 
dobách mohli být vojáci ubytováni 
na přechodnou dobu v jakékoli vsi 
Rakouska – Uherska. Důstojníci 
většinou přebývali u významných 
obyvatel vsi – např. u starosty, na 
faře, u bohatých sedláků. Řadoví 

Na začátek stojí za 
vysvětlení, co to execírák 
je. Execírák, neboli 
execírplac, je zastaralý 
německý výraz pro 
vojenské cvičiště. Pro 
většinu z vás, kteří jste 
absolvovali vojenskou 
službu, bude známější 
výraz „buzerák“ či 
„buzerplac“. Jedná se 
o volné prostranství (asi 
jako fotbalové hřiště), 
kde se konaly nástupy 
a cvičily povely, které 
zná moje generace už 
jenom z filmů. 

Obr. 1 mapa 2. vojenského mapování z let 1836–1852
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SKÉ mapování, je téměř vylouče-
no, že by mohlo být „zapomenuto“. 
Indikační skica z roku 1827 je 
už dokonalejší kartografické dílo 
a jejím promítnutím do součas-
ných map se dá již docela přesně 
ztotožnit místo, kde se cvičiště 
nacházelo. Zároveň nám na této 
mapě zanechal kartograf i popisek 
v překladu znějící: Na tomto místě 
je vojenské jezdecké cvičiště. Na 
mapě z roku 1871 je již vidět, že 
do ní bylo dodatečně zakresleno 
jiné využití prostoru. Mapa z roku 

1906 ukazuje, že prostor byl roz-
dělen asi na 13 parcel a zastavěn 
domky chudších obyvatel vesnice 
(tzv. domkařů). 

Do současné doby se nám 
dochoval poměrně přesný obrys 
bývalého cvičiště v aktuální ka-
tastrální mapě. Z ní je patrné, že 
se nacházelo nad sousoším Cy-
rila a Metoděje – v místech DPS, 
několika vinných sklepů a dvou 
rodinných domů. (obr. 2)

Jeho rozměr byl asi 75 x 60 m.  
Pravý dolní roh zasahoval až k do-

Obr. 2

mům na protější straně Hlavní sil-
nice. Ta původně vedla kolem 
pravého dolního rohu cvičiště – 
posunutá asi o 20 metrů doprava 
od nynější polohy. Hlavní silnice se 
při průchodu vesnicí mírně „vlnila“. 
Vlivem posunování stavebních 
čar domů se postupně vyrovnala 
(podobně jako tok řeky při její 
regulaci). Ze vzpomínek pamět-
níků víme, že v dané lokalitě byly 
v minulosti domky například rodiny 
Komosných, Dvořáků, Kučerů, 
Surých a také obchod p. Wenzela.

Z uvedeného vyplývá, že exe-
círák existoval někdy mezi lety 
1827–1871, tedy svému účelu 
sloužil asi 50 let a zanikl v době 
výstavby kasáren ve velkých měs-
tech, kdy cvičiště na vesnicích 
pozbyla na významu. Co vedlo 
tehdejší vojenské pány k tomu, že 
cvičiště vybudují zrovna v Bojano-
vicích, když se nejednalo v minu-
losti o nijak významnou ves, asi 
už nezjistíme, nicméně se jedná 
o další střípek do minulosti Dolních 
Bojanovic.

Za přispění 
Víta Blahy a Michala Skoumala

Stanislav Doležal

Na radnici před 100 lety

stavuje se též nad divným jed-
náním předešlého výboru obec-
ního, jak mohl tento předešlý 
obecní výbor v sezení dne 30. 
května 1897, kdy Cecílie Treib-
lová zpětně o koncesi k užívání 
dovolených her žádala, udě-
lení této koncese doporučili, 
a která jí taktéž byla udělena. 
Když v sezení dne 14. června 
1896 a 1. března 1897 tak pád-
nými důvody se proti udělení 
této koncese vyjádřil. Poměry 
však dne 30. května 1897 byly 
tytéž, ne-li horší, než byly 
předtím. Rovněž není pravdou, 
že by Cecílie Treiblová byla 
vlastnice vícero vinohradů. 
Nemá a neměla vůbec svého 
vlastního vinohradu, který by 
sama byla obdělávala. Obecní 
výbor proto jednohlasně usná-
ší se na tom, z důvodů nahoře 
uvedených, udělení koncese 
k nálevu vína Cecílii Treib-
lové nedoporučiti. Naopak si 
vyhrazuje při opakování se 
podobných výtržností, které se 
tam tak velmi často přicházejí, 
k úplnému zrušení tohoto hos-
tince podati.

4. Za sčítací komisaře ku příš-
tímu sčítání lidu byli zvolení 
Matouš Salajka a Josef Prát.

5. Co se týče dlužníků starých 
reštů bylo usneseno, těchto 
ještě jednou důrazně upomenou-
ti, a až kdyby tato upomínání 
zůstala bezvýslednými, má se 
teprve zažalovati.

6. Ku krmení býků usneseno 
koupiti 300 q řízků (nejedná se 
o maso, ale pravděpodobně řepu). 
Bylo též navrhováno, že by 
bylo potřebné býky, vzhledem 
k jejich přílišnému opotřebení, 
krmiti nějakým jadrným krmi-
vem, snad ovsem nebo šrotem. 
Bylo však po krátké debatě 
prozatím od toho upuštěno, a to 
z té příčiny, že by to jednak 
přílišného nákladu vyžadova-

za udělení koncese k nálevu 
vína
4. Volba 2 komisařů ku příštímu 
sčítání lidu
5. Porada ohledně starých 
dlužníků
6. O zakoupení řízků pro býky
7. O zakoupení dřeva pro školu
8. Žádost Jana Galbavého ml. 
za ponechání stavebního místa 
z obecního pozemku

Schůze zahájena o 4 hodině 
odpoledne.

lo, a pak dosud se jich tolik 
neupotřebuje jak na jaře, kdy 
bude ku zakoupení několika 
centů ovsa dosti času. Tuto 
starost ponechává si obecní 
výbor k vyřízení až na jaro 
příštího roku.

7. Ohledně koupi dřeva pro ško-
lu usneseno koupiti letos jen 
35 m dřeva, místo 45 m jiných 
let, třebas je škola na V. třídní 
rozšířena, a to z té příčiny, že 
přikoupeno letos 22 q kamen-
ného uhlí. Osvědčí-li se toto 
palivo býti lacinějším, bude 
se na příště vždy polovice ka-
menného uhlí a polovice dříví 
kupovati.

8. Žádost Jana Galbavého ml. za 
odprodání 50 m stavebného mís-
ta před jeho, respektive jeho 
ženy chalupy č. 64 v D. Boja-
novicích ku vystavění kovárny 
se zamítá, a to z té příčiny, 
jelikož tento Galbavý, měl již 
v krátké době několika málo 
let 2 kovárny postavené a hned 
je zase lehkomyslně prodal, 
a proto jest i tuto velmi 
pravděpodobné, že kdyby i tuto 
kovárnu na obecním pozemku si 
postavil, že by rovněž dlouho 
na ní nebyl.

Ve volných návrzích se z více 
stran na to poukazovalo, aby 
se věžní hodiny daly spraviti. 
Uloženo proto starostovi, aby 
pojednání toto dal na denní 
pořádek příští schůze, ve které 
by se ujednalo, jak hodiny tyto, 
kterých je kvůli veřejnosti 
velmi potřeba, lacino a dobře 
spraviti a jakým způsobem dal 
by se krýti náklad tento sprá-
vou vzešlý.

Tím se schůze skončila.

Stanislav Doležal

1. Za polního hlídače do Ochozí 
a na Zvolence se přijímá Michal 
Čížek. Přijímání hlídačů vino-
hradských a polních se zatím 
odročuje, jelikož osoby, které 
se dosud hlásily, nejsou k vy-
konávání služby schopní. Proto 
se starostovi ukládá, aby ještě 
nechal vyhlásiti, aby se za 
hlídače hlásili. Za hlásných 
přijati Jordán a Feliger, za 
pastýře Fr. Konečný. Za topiče 
ve škole ustanoven od nového 
roku Jan Doležal.

2. Na vyzvání zdejší místní 
školní rady má se učiniti 
návrh k obsazení učitelského 
místa při zdejší V. třídní škole. 
Referent p. Josef Prát podává 
zprávu, že se o toto místo hlásí 
7 zájemců a navrhuje: p. Otto 
Hříbka zdejšího podučitele, 
Jana Noháče dosud podučitele 
ve St. Břeclavi, Aloise Šmolce 
dosud podučitel v Prušánkách. 
Návrh přijímá se jednohlasně.

3. K nařízení slavného c.k. 
okresního hejtm. ze dne 29. 9. 
1899 má se obecní výbor vyjád-
řiti o žádosti Cecilie Treiblo-
vé za udělení koncese k nálevu 
vína. Předně konstatuje obecní 
výbor, že důvody v této žádos-
ti uvedené nezakládají se na 
pravdě. Zejména není pravdou, 
že by lepší hosté tento hos-
tinec navštěvovali. Hostinec 
tento navštěvují výhradně 
jen lidé k té nejchudší třídě 
náležející, tudíž z většiny 
nádeníci. Při tom chovají se 
tito kořalou zpití návštěvníci 
tak výstředně, že znepokojují 
celé vůkolní obyvatelstvo, jež 
nepřestává se stížnostmi na 
obecní představenstvo docháze-
ti a o zjednání pořádku žádati. 
Naproti místní policii chovají 
se rovněž vyzývavě a neu-
poslechnou, jak o tom svědčí 
mimo jiné i poslední případ 
ze srpna t.r., který měl dohru 
před soudem. O žádosti této 
zahájena pak debata, které se 
téměř všichni členové výboru 
zúčastnili. Všichni jedno-
hlasně protestují proti tomu, 
aby vůbec tento hostinec se 
udržoval a ukazují na příčiny, 
o nichž už se předešlý výbor na 
svém sezení dne 14. 6. 1896 a 1. 
3. 1897 vyjádřil. Když tato 
Cecílie Treiblová o koncesi 
k užívání dovolených her žá-
dala, tudíž že se tam udržuje 
ustavičné noční lumpačení. Což 
vede a dává podnět k nepokojům 
a na zpustlosti mládeže. Poza-

Protokol o schůzi obecního výboru 
v D. Bojanovicích dne 26. listopa-
du 1899

Přítomní: Červenka Frant. 
starosta a 28 členů výboru se 
zapisovatelem.

Pojednání:
1. Přijímání obecních služeb-
níků
2. Obsazení učitelského místa
3. Vyjádření k žádosti Cecilie 
Treiblové (z židovské rodiny) 
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Svatováclavské krojované hody

KRÁTKÉ I DELŠÍ ZPRÁVY
Svatováclavské 
krojované hody
Největší kulturní událostí uplynu-
lého období byly Svatováclavské 
krojované hody. Ty proběhly 
v termínu 25.–27. září. Tedy ještě 
před svátkem patrona kostela sv. 
Václava. Hody začaly už páteční 
akcí 23. září v sále Obecního 
domu. Jednalo se o předhodovou 
zábavu s DJ Budinem a cimbá-
lovou muzikou. A pokračovaly 
sobotní akcí, kdy „Pod Zeleným“ 
oslavila dechová hudba Šohajka 
své 40. výročí působení. Nejslav-
nostnějším dnem byla samozřejmě 
neděle, která začala hodový den 
mší svatou v kostele sv. Václava, 
samozřejmě za doprovodu místní-
ho Svatováclavského sboru a or-
chestru. Odpoledne pak po svá-
tostném požehnání vyrazil průvod 
pro stárky a následně na plac „Pod 
Zelené“, kde probíhala zábava. 
Hrála dechová hudba Túfaranka 
a později i CM Slovácko mladší. 
A díky dobrému počasí se vydařilo 
i hodové pondělí. Pršet začalo až 
na úterní obcházení obce chasou, 
takže návštěvy některých institucí 
proběhly trošku improvizovaně, ale 
v odpoledních hodinách se počasí 
umoudřilo, a tak se tradiční zábava 
se scénkami, maškarami a děvčaty 
v chlapeckých krojích odehrála 
opět „Pod Zeleným“. 

Pochod slováckými 
vinohrady
Klub českých turistů znovu uspo-
řádal první říjnový víkend tradiční 
akci Pochod slováckými vino-
hrady. Ten startuje v Hodoníně 
a v Dolních Bojanovicích. Dále 
pak vedou trasy do Nechor buď 
přes vinné sklepy v Josefově nebo 
delší trasa – přes rozhlednu Na 
Podluží. I letos se pochod těšil 

Bojanovský betlém

varhanami a každý rok se kontrolují, 
čistí, opravují nebo natírají olejem. 

První se montují menší stromeč-
ky a větve, které symbolizují les 
za betlémem. Ty jsou ozdobeny 
figurkami andělíčků z kukuřičného 
listí. A protože náš betlém je někde 
u lesa poblíž Bojanovic, je před le-
sem vinohrad, který je ve dvou tře-
tinách přerušený vinným sklepem, 
jehož přístřešek je vlastně místem 
zrození, a dál vinohrad pokračuje 
k dolnímu konci. Pravá strana 
znázorňuje dolní konec, kde byly 
velké pastviny pro husy. Proto jsou 
tam také tyto husy znázorněné. 
Levá strana tak zobrazuje pastvy 
na horním konci. Je tam umístěna 
figurka pastýře, který ukrajuje chle-
ba a před ním sedí pes. U vinohra-
du stojí strýček s motykou, který 
sleduje spěchající lidi k Ježíškovi. 
Všechny postavy jsou oděny ve 

Betlém je samozřejmě originální 
hlavně kvůli zobrazení našich oděvů 
a krojů na postavách, které se jdou 
poklonit Ježíškovi. Ale skrývá i jiné 
symboliky a zobrazuje postavy 
a konkrétní osobnosti. Tak například 
– věděli jste, že náš betlém je vyob-
razený tak, že stojí poblíž lesa „za 
dědinů“ a jedná se o vinný sklep s vi-
nohradem? Ale pojďme od začátku.

Důležitá a náročná je příprava 
a stavba betlému. O tu se starají 
kostelníci s ministranty a špatné 
rozvržení postaviček nebo samotná 
stavba mohou zničit celý záměr 
namyšlený mistrem řezbářem. 
Staví se a připravuje dopoledne 
na Štědrý den. Ale třeba na mech, 
který tvoří podloží, se musí myslet 
ještě dřív, než napadne sníh. To se 
pak takový mech těžko hledá. Na 
starost to mají ministranti, kteří na 
mech do lesa chodí. Kdyby ale na-
sněžilo dříve, je připraven v záloze 
mech z minulého roku. Figurky jsou 
uschované v krabici v místnosti za 

Kostely v době vánoční 
ožívají krásnou 
výzdobou. Nedílnou 
součástí každého 
kostela v této době je 
betlém. Zejména pro děti 
je mnohdy důležitější 
než samotný oltář. 
Ten náš bojanovský 
můžou farníci 
a návštěvníci kostela 
sv. Václava obdivovat 
více než 50 let. 
Zakoupen byl v roce 
1965 za otce Miloslava 
Humpolce v řezbářské 
a betlémářské dílně 
bratří Kotrbů. 

slavnostních krojích, jen děti a pár 
postaviček v krojích všedních nebo 
stařečci ve slováckých kožichách 
dubeňákách. Ti nesou sv. Josefovi 
demijón vína. Zajímavá je posta-
vička cikána s houslemi na levé 
straně. Ten totiž bydlel na Poddvo-
rově a chodil hrávat i do Dolních 
Bojanovic. Chodil však vždy pozdě, 
a tak je i vyobrazen úplně na konci 
procesí a neupravený. 

Až se zastavíte po některé z vá-
nočních mší u betléma, už vám tyto 
detaily neuniknou. A uvidíte mnohé 
další.

Pozn. redakce: Popis betléma 
a jeho rozložení je převzato a upra-
veno z přepisu rozhovoru s kostel-
níkem Josefem Bohůnem, který 
pro svou bakalářskou práci připra-
vil Václav Salajka.

redakční rada
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Důchodce přivítala v tu dobu ještě 
starostka obce a nastupující bu-
doucí senátorka Eva Rajchmanová 
a společně s kulturním referentem 
využili pozornosti návštěvníků, 
aby s nimi zrekapitulovali události, 
které proběhly za poslední období 
jak na poli kultury, tak investic. 
Během odpoledne a večera pak 
hrála cimbálová muzika Stupava, 
bylo připraveno občerstvení a košt 
vín darovaných místními vinaři. 
Došlo i na překvapení v podobě 
scénky Divadelního spolku o útra-
pách seniorů. Zlatým hřebem 
večera byla bohatá tombola. V té 
vyhrál některou z cen každý, kdo 
si zakoupil obálku s lístky. Dobrá 
nálada pak pokračovala do pozděj-
ších večerních hodin. Některým 
účastníkům nevadilo ani zhasnutí 
v sále – u koštu vín bylo světla 
dostatek.  Děkujeme všem, kteří 
se na této akci podíleli jak organi-
začně, tak svou účastí.

Vánoční výstava
O první neděli adventní proběhla 
slavnostní vernisáž Vánoční vý-
stavy. Ta začala v 15.00 hodin 
slavnostním entrée v podání žáků 
ze ZUŠ Podivín pod vedením Ri-
charda Lekavého. Po úvodu pana 
starosty Tomáše Makudery byli 
na podiu postupně představováni 
vystavující umělci. Tou první uměl-
kyní byla paní Patrícia Límová ze 
Starého Poddvorova s malbami ob-
razů určených k relaxaci, některé 
obrazy však reagovaly na součas-
né dění ve světě, na společnost 
a otázky ekologie. Ze sousední 
obce byla také malérečka Kamila 
Bartálová a její syn Dominik, který 
zde představil řezbářské práce. 
Významným vystavovatelem byl 
pan Josef Krososka. Sochař a re-
staurátor, který má na svědomí 
zrestaurování řady soch a křížů 
v naší obci. Ten zde prezentoval 
svoji volnou tvorbu – sochy ze dře-

Den seniorů

velké účasti. Je zřejmé, že si zde 
návštěvníci této akce našli své 
známé vinaře a byli i takoví, kteří 
v naší obci svůj pochod zakončili. 
Aby ne, prezentovala se u nás 
víc jak dvacítka vinařů a vinařství, 
k terá mimo burčáku nabízela 
kvalitní vína a drobné pochutiny. 
Akce se uskutečnila za dobrého 
počasí a během akce se nikomu 
nic zvláštního nestalo a nebylo 
ublíženo žádnému zvířeti. 

Hodky s vinobraním
Na Hodky s vinobraním už však 
slunečné počasí nevydrželo. 
Vytrvalý déšť zahnal chasu a ná-
vštěvníky do sálu Obecního domu. 
Ani to však nebránilo dobré zábavě 

při muzice dechové hudby Lan-
žhotčanka. A v improvizovaných 
podmínkách proběhlo i otevření 
hory za účasti obecního polecajta, 
hotařú a pánů radních. A samo-
zřejmě se uskutečnilo i tradiční 
„vinobraní“ a dražba. Toto kvitovali 
zejména páni hotaři, kteří se díky 
omezenému prostoru nenaběhali 
tak jako obvykle „Pod Zeleným“. 
Zábava pokračovala do večerních 
hodin.

Den seniorů
Po dvouleté přestávce zaměst-
nanci obecního úřadu uspořádali 
Den seniorů. Ten se uskutečnil 
ve středu 12. října v 17.00 hodin 
tradičně v sále Obecního domu. 

va. Výstavu obohatila háčkovanými 
ozdobami místní výtvarnice paní 
Jana Kubíková. Tato výstava byla 
prodejní, a tak návštěvníci mohli 
z výstavy odejít třeba s novými 
ozdobami na vánoční stromeček. 
Tradiční součástí výstavy byly opět 

archivní fotografie z obce pořízené 
zakladatelem Fotokroužku panem 
RNDr. Stanislavem Bílíkem. Své 
práce vystavily i žáci Základní 
a mateřské školy. Výstavu doplnila 
ještě jedna expozice. A to část 
sbírky ocenění místního chova-

tele Jana Tomšeje. Výstava se 
opět těšila velkému zájmu. Už teď 
členové Fotokroužku připravují 
výstavu Velikonoční, na kterou vás 
s předstihem srdečně zvou.

redakční rada

Festival tolerance a Slovácký humanitární ples

Že je tento ples něčím výjimečný 
a že se tradice jeho pořádání drží 
takto dlouho, potvrzuje každoroč-
ně jeho velká návštěvnost. Letos 
máme jeho zhodnocení i očima 
účastnice Ivety Motlové.

„I letos jsme si užili tradiční Slo-
vácký humanitární ples v Dolních 
Bojanovicích. Program byl pes-
trý, ale vůbec ze všeho nejlepší 
bylo půlnoční překvapení, zlatý 
hřeb večera - Flyingboys - létající 
chlapci z Kolína. Díky plesu se 
sejdeme každoročně všichni. 
Bavíme se spolu a tančíme. Bez 
ohledu na to, jestli někdo sedí 
na vozíku, nebo je tzv. zdravý. 
Nikdo to tu neřeší. Právě díky 
tomu sem tak ráda chodím, pro 
ten pocit, že jsem to já. Že jsem 
přece úplně normální. Ten pocit 
přeju každému, ať má berle nebo 
místo nohou čtyři kola.“

Děkujeme za příspěvek a těšíme 
se na další ročník obou akcí, který 
se uskuteční už 17. a 18. února 
2023.

redakční rada

Letošní Festival 
tolerance a Humanitární 
ples proběhl 
v podzimním termínu, 
a to 14. a 15. října. 
Organizátoři Oáza 
Hodonín a místní 
Diagonála ho pořádali už 
po 22.
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Chovatelské úspěchy Jana Tomšeje

Rodák z Radějova byl k tomuto 
koníčku veden prakticky od ma-
lička. Jeho bratr Karel se věnoval 
chovu holubů, a tím také už v sedmi 
letech začal. Prvními přírůstky 
byli holubi, které dostal právě 
od svého bratra. V deseti letech 
se jeho chov rozrostl o drůbež. 
Konkrétně o slepice hempšírky 
měděně červené, kterým zůstal 
věrný dodnes a chová je tak bez 

V rámci Vánoční výstavy 
mohli návštěvníci vidět 
neobvyklou expozici. 
Ta sice nespadala 
mezi výtvarná díla, 
ale příběhem, který 
za ní stojí, byla o to 
zajímavější.  Jednalo se 
o výběr pohárů, medailí 
a ocenění, které během 
svého chovatelského 
působení posbíral pan 
Jan Tomšej.

přestávky přes 60 let. První odbor-
né znalosti získával v chovatelském 
kroužku ve Strážnici při základní 
škole. V 15 letech pak nastoupil na 
zemědělskou školu do Strážnice 
a stal se členem místní základní 
organizace chovatelského spolku. 
Po základní vojenské službě se 
přiženil do Dolních Bojanovic. Po 
zabydlení v Dolních Bojanovicích 
se k jeho chovu přidali králíci, ne-
boť ti byli doménou zejména jeho 
tchána a švagra. Chovali činčily 
velké a on se věnoval králíkům 
velkým světlým stříbřitým. V roce 
1970 přestoupil do organizace 
v Dolních Bojanovicích, kterou 
v roce 1963 spoluzakládal jeho 
tchán František Šindar. Po celá 
80. léta tomuto spolku předsedal 
a posléze působil jako místopřed-
seda až do roku 2011, než přešel 
do ZO ČSCH Hodonín za svými 
přáteli. Za svého funkčního ob-
dobí měl štěstí na tým, kterým se 
obklopil, a to zejména o. Josefem 
Dvořákem, RNDr. Stanislavem 
Bílíkem, švagrem Františkem Bla-

hou a bratrancem manželky Vojtou 
Šindarem.

Chovatelské zkušenosti, které 
během svého života nastřádal, se 
odrážejí v oceněních získaných na 
chovatelských výstavách zejména 
v kategoriích drůbeže a králíků. 
V roce 1998 jím chovaný kohout 
hempšírky dosáhl hodnocení 
95 bodů, a získal tak titul Evropský 
šampion. K tomuto úspěchu patří 
ještě další ocenění na evropské 
soutěži a 7 titulů z celostátních 
soutěží. Celkově je však majite-
lem nesčetného množství pohárů 
a medailí z nejrůznějších výstav 
regionálního i celostátního cha-
rakteru.

Jan Tomšej se letos 23. prosin-
ce dožívá jubilea 75 let. Jménem 
redakční rady mu přejeme ještě 
mnoho chovatelských úspěchů, 
pevné zdraví a hlavně radost z jeho 
koníčku, kterému se věnuje celý 
život.  

redakční rada

SPOLKY
Činnost sboru dobrovolných hasičů za rok 2022

Činnost sboru
12. února –  naši členové káceli 
dva stromy na Hlavní ulici
19. února – protláčení kanálů
12. března – pomoc při chystání 
azylového centra pro uprchlíky 
v Hodoníně – 3 členové 16 hodin.
19. března – sběr železa v obci
Děkujeme všem občanům za při-
pravené železo a Obecnímu úřadu 
za zapůjčení traktoru a Sběrného 
dvora. Na Sběrném dvoře máme 
svůj kontejner na železo.
2. dubna – protláčení kanálů 
a účast na akci Ukliďme Česko v obci
21. dubna – protláčení kanálu
30. dubna – ukázka hasičské 
techniky na akci Pálení čarodějnic
14. května – otevírání nové hasič-
ské zbrojnice v Čejkovicích
17. června – ukázka hasičské 
techniky pro MŠ. Prováděl Štěpán 
Komosný a Jiří Šebesta
26. června – farní den – ukázka 
techniky

12. března – požár trávy v Ho-
doníně
20. června – technická pomoc při 
zajištění střechy Dolní Bojanovice
22. června – požár budovy Casino 
v Hodoníně
1. července – technická pomoc při 
odstraňování popadaných stromů 
na trase Hodonín-Mutěnice
9. srpna – požár stromu v ul. Zá-
humenice
6. září – technická pomoc při 
odstraňování padlého stromu na 
Písečném

Adam Svoboda

Koncem ledna jsme 
začali s opravou omítek 
v hasičské zbrojnici. Po 
dohodě s OÚ pracovník 
Josef Rebenda 
prováděl zednické 
práce, naši členové 
škrábali a osekávali 
omítku. V zasedací 
místnosti a kuchyňce 
byla vyměněna světla 
a instalovaly se nové 
zásuvky. Od března 
pomáhal také Marek 
Tomajer. Při této opravě 
odpracovali naši členové 
celkem 450 hodin.

2. července – dětský den na No-
vém Poddvorově
28. srpna – kropení betonu pro 
firmu SWIETELSKY
10. září – dýňové odpoledne pro 
děti, bylo vyrobeno 16 strašáků
Za účast všem dětem děkujeme.
18. září – pomoc s organizací závo-
du Burčáková 6, zajištění uzavírky 
během závodu

Naše jednotka zasahovala
4. ledna – požár „šopy“ ve Starém 
Poddvorově
7. února – požár ve firmě VEOS 
Dolní Bojanovice

Chovatelská výstava v Dolních Bojanovicích
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RC Sluníčko Orel jednota Dolní Bojanovice 

Myslivecký spolek – Sadíme, sadíme a sadíme

Na podzim se nám poved-
lo i zrekonstruovat naši hernu. 
Máme nově vymalováno, pořídily 
jsme nějaké novinky, no zkrátka 
– zase je nám tam ještě o trochu 
lépe.   Však se přijďte podí-
vat. Budeme moc rády, když se 
i v příštím roce budeme scházet 
v hojném počtu.

Přejeme Vám požehnané svátky 
a vykročení do nového roku tou 
správnou nohou.

RC Sluníčko
Yvonne Jansová

Radka Chromečková

Naopak v kategorii mladších 
žáků se počet kluků blíží k 20, 
což jsme nečekali, ale jsme sa-
mozřejmě rádi. Kluci jsou šikovní 
a snaživí a každým tréninkem 
se po malých krůčcích zlepšu-
jí. Star t do sezóny se povedl 
a z prvního turnaje jsme dovezli 
dvě vítězství. Jsme také rádi za 
pomoc s trénováním od kluků, 
kteří v současnosti hrají aktivně 
florbal za Orel. 

Doufáme, že kluci a holky i na-
dále budou s radostí chodit tréno-
vat a budou mít chuť se zlepšovat.

Milan Myška

Šikovné packy
Výtvarný kroužek pro tvořivé děti. 
Máme za sebou podzim plný ba-
revného listí a papírových draků, 
advent provoněný perníčky, kdy 
jsme zdobili perníčky ke svátku 
sv. Mikuláše, a také výrobu ad-
ventních věnců a dalších ozdob 
a drobností spojených s přípravou 
na Vánoce. Užijme si toto období 
plné očekávání a těšení se.

Jana Bačová 

lučním semínkem. Je zřejmé, že 
cesta, která vede k tomuto cíli, se 
jmenuje biodiverzita. Vodu, která 
tu spadne, tu musíme udržet co 
nejdéle, vysadit více stromů, keřů 
a travin, které ji zadrží, vytvořit více 
rostlinného stínu. Prostě vytvořit 
podmínky pro život. Na příští rok 
už připravujeme další konkrétní 
výsadby, tak snad se to povede.

Věřím, že každému udělá radost 
vlastnoručně vysazený stromek. 
Tak se do toho pusťme. 

Za Myslivecký spolek Stupava 
Josef Vraňan

V letošním roce RC Sluníčko oslavilo už 15 let od 
svého založení. Za ty roky už se zavedla spousta 
aktivit, které spolu maminky podnikají. Např. každý 
rok spolu navštívíme hodonínskou ZOO, různá dětská 
hřiště v okolí, nazdobíme si adventní věnce a na závěr 
roku oslavíme Vánoce u stromečku, kde ochutnáme 
domácí cukroví a zazpíváme si koledy. 

Kolem nás je hezká 
příroda, máme poměrně 
čistý vzduch a nejsou 
zde žádné velké 
historické továrny, které 
by kazily dojem z nějaké 
části obce. Přesto 
věřím, že bychom mohli 
udělat něco pro zlepšení 
krajiny u nás. Myslím, 
že tu máme v některých 
lokalitách v okolí obce 
málo zeleně.

tak maminek nakupujících, za což 
jsme velmi rády a doufáme, že to tak 
bude i v následujícím roce. 

Během uplynulých měsíců jsme 
uspořádaly tři zajímavé přednášky 
a vybraly vhodná témata na příští rok, 
na která vás budeme průběžně zvát. 

hráčské ostruhy na pořádaných 
turnajích. 

I když se v této věkové kategorii 
nehraje na počet gólů a konečné 
umístění, i tak nás těší každý dobře 
odehraný zápas. Bilance našeho 
dosavadního snažení z posled-
ních dvou turnajů je 8 vyhraných 
zápasů a 4 porážky. Děkuji také 
všem rodičům, kteří se zapojují do 
našich aktivit, své děti doprovázejí 
na tréninky nebo zápasy a sledují 
jejich pohybový a sportovní vývoj.

Petr Zámečník

Elévové a mladší žáci
Po prázdninách jsme se opět těšili 
na ten kolotoč tréninků a turna-
jů a s očekáváním jsme čekali, 
kolik kluků a holek bude chodit 
na tréninky (pondělí a čtvr tek 
17.00-18.30). Tyto dvě kategorie 
jsme opět spojili, a to kvůli men-
šímu počtu elévů z minulých let. 

V kategorii elévů máme dokonce 
více holek než kluků, které jsou 
moc šikovné a v zápasech se 
neztratí. Po dvou zápasech mají vy-
rovnanou bilanci výher a porážek. 

takové tempo udržela co nejdéle.  
I myslivci letos vysadili 15 stromů 
a asi 600 keřů a tyto plochy oseli 
lučními travinami. Dále pomohli za-
jistit našim občanům asi 100 stromů 
a 1000 keřů. V letošním roce jsme 
ve spolupráci s organizací Člověk 
v tísni, o.p.s. a Živá voda a naší obcí 
Dolní Bojanovice tvořili studii, která 
by měla pomoci v naší lokalitě snížit 
erozi půdy. Tato studie bude dokon-
čena v příštím roce. Ale protože 
není na co čekat, tak už letos jsme 
realizovali první společnou výsadbu 
za tiskárnou, kde jsme doplnili mezi 
stromy keřové patro a plochu oseli 

Největší akcí je jarní a podzimní 
burza dětského oblečení. Tu letošní 
zářijovou musíme vyzvednout, pro-
tože byla opravdu velmi úspěšná. 
Bylo přijato i prodáno spoustu krás-
ných věcí. Myslíme, že spokojenost 
byla jak u maminek prodávajících, 

Florbal
Předpřípravka
V letošní sezóně jsme se opět 
rozrostli o další malé sportovce, za 
což jsme po delší nucené odmlce 
rádi. Těší nás, že děti opět nachází 
cestu k pohybu a sportu, a jsme 
rádi za každého nového člena 
našeho týmu. 

V současné době navštěvuje 
naše tréninky něco přes dvacítku, 
nejen bojanovských, dětí ve věku 
od pěti do osmi let. Naším hlavním 
cílem není z dětí vychovat nejlepší 
hráče florbalu, ale získat vztah 
k pohybu, sportu, kamarádům 
a mít splnitelné cíle. V tom duchu 
jsou zaměřeny i naše tréninky, 
při kterých děti utužují kolektiv, 
získávají nová přátelství, učí se dis-
ciplíně a vzájemně se podporují. 

Tréninkový obsah je sestaven 
tak, aby děti hravou formou ba-
vily pohybové aktivity, vzájemné 
porovnávání sil, ale projevila se 
i síla kolektivu. Samozřejmě se 
učíme i základy hry florbalu, práci 
s hokejkou a míčkem, herní situace 
a ti zkušenější získávají své první 

Asi nejvíce chybí zeleň kolem pol-
ních cest, máme tu málo remízků, 
některé lokality jsou prostě příliš 
pusté a v létě naprosto vyprahlé. 
Určitě je příjemnější procházka 
po cestě se stromy a keři, hlavně 
v rozpáleném létě, než po polní 
cestě s půlmetrovým pásem trávy 
po krajích a nic víc. 

Naše obec se opravdu snaží 
a dalo by se říct, že sadí stromy 
jako o život. Bylo by skvělé, kdyby 



Po ehnané svátky váno ní
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PRAVDA VÍTĚZÍ?
IX. díl – Na vlastní oči 

lek či popisek. Tato technika byla 
využitá například u následující 
fotografie.

Kolem roku 2015 hýbalo spo-
lečností téma uprchlické krize. 
Během ní využívaly tuto fotografii 
dezinformační weby, populisté, 
některá média i spousta lidí na 
sociálních médiích. Ve skuteč-
nosti však šlo o fotografii z deva-
desátých let z Albánie. To nijak 
nepřekáželo tomu, aby fotografie 
ovlivnila řadu lidí. Stačilo pouze 
změnit její rámec. 

Jedno přísloví říká, že jednou vidět je lepší než stokrát 
slyšet. Věděl to nevěřící apoštol Tomáš a známe to 
i my. Když si věci ověříme „na vlastní oči“, tak máme 
zkrátka větší jistotu. Podobně fungují také fotografie, 
a právě proto jsou zneužívány jako prostředek 
manipulace. 

Obrázky poutají pozornost, zvy-
šují důvěryhodnost a pamatují se 
nám lépe než slova. Jejich sílu lze 
ale také zneužít. To vědí novináři, 
vtipálci, podvodníci i propagan-
disté. 
Obecně existují tři způsoby, jak 
lze manipulovat pomocí fotografií 
– zasazením do chybného rámce, 
způsobem vyfocení a přímou úpra-
vou. Pojďme se nyní na jednotlivé 
způsoby podívat. 

Zasazení do chybného 
rámce
Možná vás překvapí, že pro ma-
nipulativní v yznění fotograf ie 
není nutné umět fotit ani vytvářet 
fotomontáže. Bohatě postačí, 
když změníte vyznění fotografie. 
Třeba tím, že přidáte klamný titu-

PF 2023 
Orel jednota Dolní Bojanovice, od 
trenérů až po posledního vedou-
cího, Vám přeje spokojené prožití 
svátků vánočních a do nového 
roku 2023 hodně zdraví a Božího 
požehnání.

Způsob vyfocení 
Fotograf nikdy nedokáže zachytit 
realitu v její úplnosti. Vše, co se 
děje mimo zachycený snímek, je 
nám utajeno. Představte si kulturní 
akci, na kterou nepřišlo moc lidí – 
je to propadák. Většina z nás by 
navzdory tomu dokázala vyfotit pár 
fotek, kde by to tak zle nevypada-
lo. Stejný princip můžeme vidět 
i u těchto fotografií. 

Zkrátka, šikovný fotograf doká-
že naplnit zadání, které může mít 
s realitou pramálo společného.

Přímá úprava fotografie
Dnešní počítačové programy dove-
dou zcela proměnit realitu. I málo 
zkušení uživatelé dokážou vytvořit 
poměrně věrohodné fotomontáže, 
natožpak skuteční profesionálové. 
Je zajímavé, že většina lidí si stej-
ně myslí, že dokáže upravenou 
fotografii rozeznat.  Psychologové 
z Warvické univerzity zjistili, že 
v tom zas tak dobří nejsme (test 
si můžete vyzkoušet sami, odkaz 
najdete dole ve zdrojích). 

Zajímavým příkladem uvedené 
techniky je historická fotogra-
fie vztyčení sovětské vlajky nad 
Reichstagem při dobytí Berlína 
na konci druhé světové války. Na 
prvním ze snímků můžete vidět, že 
jeden z vojáků má na každé ruce 
hodinky. To byl pro sovětskou 
propagandu problém, neboť to na-
svědčovalo zakázanému rabování, 
proto byly jedny hodinky z fotky 
odstraněny. Pro větší dramatičnost 
byl na fotce také zvýrazněn kouř. 

Co s tím? 
Zpozornět bychom měli u foto-
grafií, které u nás vyvolávají silné 
emoce, nebo naopak přesně 
potvrzují to, co si myslíme. 
Dalším varovným znakem je níz-
ká kvalita fotografie, paradoxně 

je však často lidmi chápána jako 
znak pravosti. 

Velmi přitom záleží na tom, kdo 
za fotografií stojí. Například naše 
veřejnoprávní média mají pravidla 
pro práci s fotografiemi. To nezna-
mená, že nemohou udělat chybu, 
ale jejich důvěryhodnost je násob-
ně větší než u internetových médií 
či stránek a profilů na sociálních 
médiích. 

Pokud máme pochybnosti, je 
vhodné využít internet – vyhledávat 
klíčová slova, která jsou s fotkou 
spojená. Díky tomu možná na-
lezneme i další fotografie, které 
nám mohou dát lepší představu 
o skutečnosti či informace od 
organizací, které bojují proti dez-
informacím. 

Užitečným postupem je také tzv. 
reverzní vyhledávání. Spočívá 
v tom, že jednoduše do vyhledá-
vače Google Obrázky (https://
images.google.com/) nebo TinEye 
(www.tineye.com) vložíme odkaz 
či přímo obrázek – zjistíme, kde 
se fotka na internetu objevuje, 
v jakých souvislostech byla sdíle-
ná a jaký je její původ. Díky tomu 
lze odhalit mnohé. Mimochodem, 
vyhledávat lze i pouhý výsek foto-
grafie. Pěkný podrobnější návod 
je například součástí článku od 
Seznam zprávy dole ve zdrojích.

Je pravděpodobné, že jste bě-
hem posledních dnů viděli stovky 
fotografií. Nikdo neočekává, že Zdroj: wikipedia.org, 2022

Zdroj: Wikipedia.org, 2022

Zdroj: exepreneur.com, 2022

Obě fotografie zachycují prince 
Williama ve stejný moment – krátce 
po narození svého syna komuni-
koval před porodnicí s fanoušky. 
Kdybychom viděli pouze první 
z fotografií, tak se neubráníme 
dojmu, že princ ukazuje fanouš-
kům vulgární gesto. Druhá z fo-
tografií však dokazuje, že to celé 
bylo jinak. William ukazoval, kolik 
má nyní dětí. Události i lidé jdou 
zachytit z různých úhlů a v různých 
momentech, někdy si lze pomoc 
i cíleným aranžováním. 
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se budeme nad každou z nich za-
mýšlet. Zároveň bychom však měli 
pamatovat na to, že fotografie 
mohou být manipulativní. Platí 
to zejména v časech krize a válek.

Chcete se dozvědět víc? 
 Český podcast Kanárci v síti, 
který je zaměřený na téma dezin-
formací.

 Knihy:
• GREGOR, Miloš a Petra VEJ-
VODOVÁ. Nejlepší kniha o fake 
news, dezinformacích a ma-
nipulacích!!!. [Brno]: CPress, 
2019. 
• NUTIL, Petr. Média, lži a příliš 
rychlý mozek: průvodce po -
stpravdivým světem. Praha: 
Grada, 2018. 

• TÁBORSKÝ, Jiří. V síti (dez)
informací: proč věříme alter-
nativním faktům. Praha: Grada 
Publishing, 2020. 
• ALVAROVÁ, Alexandra. Průmy-
sl lži: propaganda, konspirace 
a dezinformační válka. 2., roz-
šířené vydání. Praha: Stanislav 
Juhaňák – Triton, 2019. 
• FTOREK, Jozef. Manipulace 
a propaganda: na pozadí sou-
časné informační války. Praha: 
Grada, 2017.
• ŘEHK A, Karel. Informační 
válka. Praha: Academia, 2017.

 Webové stránky: 
• https://muni.cz/go/testfotomon-
taze – test Warvické univerzita na 
rozpoznávání fotomontáží, anglicky. 
• https://www.seznamzpravy.cz/

clanek/tech-technologie-navody-
-snazi-se-vas-obelhat-odhalte-
-falesne-fotografie-pomoci-rych-
leho-triku-218988 
• https://zvolsi.info
• https://manipulatori.cz/
• https://www.krimys.cz/predna-
sky/ 

 Online kurzy: 
• Kritické myšlení | MEZIOBO-
ROVÝ KURZ – https://openedx.
phil.muni.cz/courses/course-v1:-
FFMU+MK13+2018_1/about 
• Akademie kritické myšlení – 
https://www.seduo.cz/akademie-
-kriticke-mysleni 
• Kurz „Zatočte s Fake News“: 
– https://www.seduo.cz/zatocte-
-s-fake-news 

Martin Horák

BOJANOVSKÁ KUCHYNĚ, RADY

Suroviny
1  kapr
1 lžička  soli
1 dcl  bílého vína
2 dcl  oleje
1  česnek
1 lžička  drceného kmínu
100 g  tvrdého sýru
 zeleninový vývar

Suroviny
1 balení  listového těsta
200 g  vlašských ořechů
 malinový džem
80 g  moučkového cukru
1  vejce na potření

Postup
Kapra naporcujeme, osolíme, zalijeme vínem a olejem. Přidáme oloupa-
ný česnek dle chuti a posypeme kmínem. Pečeme ve středně vyhřáté 
troubě. Dle potřeby podléváme zeleninovým vývarem. Až když je kapr 
měkký, posypeme porce nastrouhaným sýrem a dopečeme do zlatova.

Jako přílohu můžeme podávat křupavé brambory pečené v troubě.

Brambory nakrájíme na měsíčky o stejné velikosti. Dáme je do mísy se 
studenou vodou nejméně na půl hodiny, aby se zbavily škrobu. Pak vodu 
scedíme a brambory důkladně osušíme látkovou nebo papírovou utěr-
kou. Osolíme, pokapeme olejem, posypeme drceným kmínem a kořením 
dle vlastní fantazie. Rozprostřeme na plech vyložený pečicím papírem 
tak, aby se brambory nedotýkaly.  Pečeme v dobře vyhřáté troubě na 
220 °C asi půl hodiny. V polovině pečení je promícháme a otočíme.

Postup
Ořechy smícháme s cukrem. Listové těsto rozdělíme na 5 stejných částí 
a rozválíme do kruhu o velikosti dortové formy. Na dno formy bez prsten-
ce položíme první plát těsta, propícháme vidličkou, natřeme džemem 
a posypeme čtvrtinou ořechů. Položíme druhý plát, potřeme džemem 
a posypeme další čtvrtinou ořechů. Opakujeme ještě 2x. Poslední plát 
natřeme džemem a položíme džemem dolů na ořechy.

Ještě syrový dort rozkrojíme ostrým nožem na 12 dílů, potřeme roz-
šlehaným vejcem a nasadíme prstenec formy. Pečeme v předehřáté 
troubě. Necháme vychladnout a podle řezů prořežeme a podáváme.    

Pozn.: Džem nemusí být malinový.

Zapečený kapr

Rychlý dort z listového těsta

Babské rady – jak na nachlazení přírodní cestou
V zimních měsících si prohřejte 
tělo zevnitř i zvenčí.

Pro osvěžení paměti připomíná-
me následující recepty:
 pomáhá horký bylinkový čaj – 

černý bez, lípa, zázvorový čaj
 černý čaj se skořicí (pro dospělé 

pomůže i kapka kvalitního alko-
holu)

 při nachlazení pomáhá i lázeň 
nohou v horké vodě

 šalvěj rozpouští hleny – lístky za-
lijeme vroucí vodou a louhujeme 
15 minut. Pokud šalvěj krátce 

povaříme a scedíme, získáme 
účinné kloktadlo.

 dobře účinkuje i Vincentka – 
doporučuje se jako pitný režim 
při nachlazení, protože účinně 
uvolňuje hleny a můžeme ji po-
užít i jako kloktadlo při bolestech 
v krku

 na hleny je dobré pít také horké 
mléko s medem a oříškem másla

 pomáhá i cibule s medem - větší 
cibuli nakrájíme nadrobno, při-
dáme 2–3 lžíce medu, několik 
kapek citronu a necháme odle-
žet přes noc, aby cibule pustila 

šťávu. Podává se po lžičkách 3x 
denně.

 rychlejší na přípravu je cibulový 
čaj – 2 cibule i se slupkou na-
krájíme na kolečka a zalijeme 
1 litrem vody a povaříme 10 mi-
nut. Můžeme přidat majoránku 
a dosladit medem nebo cukrem.

 doporučuje se i horká slepičí 
nebo hovězí polévka

 organismus podpoří i česnečka 
- aby neztratil česnek své účinky, 
přidáváme jej do polévky až na 
konec (nevaříme).

Zdislava Michnová



ZPRAVODAJ DOLNÍ BOJANOVICE4/2022 4/2022ZPRAVODAJ DOLNÍ BOJANOVICE

38 39

MATRIKA
Narození 
Nela Rajchmanová  5. 10. 2022   Neoveská 1026 
Monika Blahová   7. 10. 2022   Spodní Pustá 199 
Michaela Surmanová  20. 10. 2022   Hlavní 151 
Viktorie Vaňková   20. 10. 2022   Dlouhá 653 
Alice Kordulová   22. 10.2022   Hodonínská 928
Matyáš Cigánek   25. 10.2022   Řadovky 633

Sňatky
Dolní Bojanovice   Zuzana Mikušová   Dolní Bojanovice
22. 10. 2022   Roman Šaradin   Dolní Bojanovice

Dolní Bojanovice   Dominika Kuběnková  Dolní Bojanovice
18. 11. 2022   Jakub Pochylý   Hodonín

Úmrtí
Rudolf Kurka   72 let    Josefovská 2
Vladimír Sedlák   73 let    Prostřední 120
Miroslav Donat   71 let    Příčná 683
Marie Silová   74 let    Lipová 206
Josef Skoumal   79 let    Prostřední 121
Petr Lekavý   72 let    U Parku 445

POZVÁNKY, ZPRÁVY, INZERCE
Co nás čeká
 26. 12. 2022 Volba stárků

 7. 1. 2023 Tříkrálová sbírka

 7. 1. 2023 Sousedské setkání

 8. 1. 2023 Tříkrálový koncert pro Vlaštovku

 14. 1. 2023 Ples vinařů a přátel vína

 28. 1. 2023 Společenský ples SRPDŠ

 17. 2. 2023 Festival Tolerance

 18. 2. 2023 Slovácký humanitární ples

 19. 2. 2023 Dětský krojový ples

 25. 3. 2023 Místní výstava vín

 9.–16. 3. 2023 Velikonoční výstava

Zveme vás na Sousedské setkání, které se uskuteční v sobotu 7. ledna. Začátek bude ve 14.00 hod. před 
Obecním domem. Abychom zajistili lístky převážně vám, našim občanům, je možné si pro ně přijít v úředních 
hodinách na Obecní úřad do středy 4. ledna 2023. Každý občan má zdarma jeden lístek na konzumaci 
jedné porce jídla nebo dvou hrnků svařáku. Pokud půjdete vzít i lístky dalším členům rodiny, pamatujte na 
to, že je možné vydat lístky pouze osobě žijící ve stejné domácnosti. Na místě budou k dispozici další lístky 
k zakoupení na pokladnách za cenu 60 Kč.

Sousedské setkání

Vánoční hudba v chrámu Páně sv. Václava
24. 12. 2022  23.00 hod.
J. J. Ryba: Česká mše vánoční „Hej Mistře“
Tuto mši bude vysílat v přímém přenosu vysílat TV NOE

25. 12. 2022  10.00 hod.
J. I. Linek: PASTORELA IUCUNDA
T. N. Koutník: PASTORELA Hej, Hej, jeden i druhej
CHORÁL: ADESTE FIDELES
A. Michna z Otradovic: Vánoční roztomilost

Svátostné požehnání 14.00 hod.
A. Michna z Otradovic: Vánoční rosička
R. Fuhrer: Te Deum

6. 1. 2023  18.00 hod.
Schola Juvenes - vede Michaela Esterková

8. 1. 2023  10.00 hod.
J. J. Linek: PASTORELA IUCUNDA
T. N. Koutník: PASTORELA   Hej, Hej, jeden i druhej
CHORÁL: ADESTE FIDELES
A. Michna z Otradovic: Vánoční roztomilost

Účinkuje Svatováclavský sbor a orchestr

Sóla
Soprán:  Dita Bílíková 
Alt:  Hana Kuběnová 
Tenor:  Vojtěch Račický
  Jiří Salajka
Bas:  Jiří Podešva
Dívčí sólo: Pavlína Tomčalová
Diriguje: Lucie Škrháková, Karel Bohůn



+420 777 834 761
herka-truhlarstvi.cz

@truhlarstvi.herka       @herkatruhlarstvi

Specialista
na interiérové
dveře a zárubně

Od poradenství, zaměření,
dopravy až po montáž

VINAŘSKÉ POTŘEBY
Vážení zákazníci vinařských potřeb,

děkujeme za dlouholetou přízeň, kterou jste nám věnovali. 
Přejeme vám krásné prožití vánočních svátků a těšíme se, 

že se budeme i nadále setkávat
 v prodejně BOTEKO.
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Kuchyně DPS 
nabízí obědy, 
tři druhy jídel 

po 100 Kč. 

Tel.: 518 372 098

vám přeje příjemné prožití svátků vánočních
a šťastný nový rok
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Dolní Bojanovice

AKCE
NA LEPICÍ

A STĚRKO
VACÍ

LEPIDL
O

10%

Nově najdete v
areálu

stavebnin také prodejnu

vinařských potřeb.
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Orel jednota Dolní Bojanovice 
zve všechny na 

ŽIVÝ BETLÉM 
u Misijního kříže 

v sobotu 25. 12. od 17 do 19 hodin

Děkujeme za přízeň  
v uplynulém roce a přejeme 

nejen našim zákazníkům  
požehnané a klidné svátky 
vánoční a do nového roku 

jen to nejlepší. 

 

 

 

 

 

 

U Hřiště 609, Dolní Bojanovice 

  732 281 602   

Přeji všem požehnané 

vánoční svátky a těším 

se na vás v příštím roce 

2023!

Lipová 206, Dolní Bojanovice
608 479 330
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pro Vlaštovku
T Ř Í K R Á L O V Ý

K O N C E R T

KOSTEL  SV .  VÁCLAVA 
V  DOLNÍCH BOJANOVICÍCH

8 .  LEDNA 2023  |  15 :00

VALAŠSKÉ KLOBOUKY

Adorar e
DOLNÍ  BOJANOVICE

Juv en e s
MODERUJE  MARTIN HORÁK,  ZAZPÍVÁ TAKÉ DÍVČ Í  SBOREČEK.
VÝTĚŽEK Z  KONCERTU BUDE VĚNOVÁN NA PODPORU STAVBY

NOVÉHO STACIONÁŘE  VLAŠTOVKA.  
VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ.

WWW.STACIONARVLASTOVKA.CZ


